
EGYETEMI ÉLET  12015. DECEMBER

n Rekord a DExpón!
n Nagy Olvasási Kihívás 2015
n Megújuló óriások
n Hiánypótló mű a labdarúgásról



2  www.hallgato.com 2015. DECEMBER



EGYETEMI ÉLET  32015. DECEMBER

Egyetemi Élet, a Debreceni Egyetem lapja
– A Debreceni Egyetem megbízásából kiadja a Debreceni Campus Nonprofit Közhasznú Kft. –  

Főszerkesztő: Ölveti László – Állandó munkatárs: Szabó Ivett, Szabó Laci, Béres Zsuzsa, Csontos Máté, Pálóczi Alexandra – Címlapfotó: Löki Viktor –
– Tördelő: Barna Ildikó – Levilágítás: KEBO PRINT – Nyomda: Vider-Plusz Bt. – Terjesztés: CAMPUS ELEVEN – 

ISSN 0230 7731 – Megjelenik kéthetente 4000 példányban  – A szerkesztőség levélcíme: DE OEC oktatási Központ, 4032 Debrecen, Egyetem tér 1. – 
A szerkesztőség telefonszáma: (30) 7598072 / 58072 – A szerkesztőség e-mail címe: egyetemielet@pszk.unideb.hu – www.hallgato.com

Az Egyetemi Élet archív számai elérhetők: http://www.unideb.hu/portal/hu/node/4771 – Hirdetésfelvétel: 06-(30)-638-5073
A hirdetések tartalmáért a szerkesztőség nem vállal felelősséget.

Közeleg, 
közeleg

HÍREK
Élő kapcsolat ...........................................................................................................................................  4
Sport mint húzóágazat  ..........................................................................................................................  4
A radiológia atyja ...................................................................................................................................  4
Terményektől a késztermékekig ...........................................................................................................  4
Rekord a DExpón!  .................................................................................................................................  5
Az Év sportolói  ....................................................................................................................................................  5
Megidézték Indiát ..................................................................................................................................  5

HÁTTÉR 
Szenátus ...................................................................................................................................................  6
Átadták a Sporttudományi Oktatóközpontot .....................................................................................  8
Duális képzés új fokozatban  ............................................................................................................... 10
Fiatal programozók találkozója .......................................................................................................... 10
Interjú Romsics Ignáccal ......................................................................................................................11
Emlékeztek, emléket állítottak ............................................................................................................ 12
Törd meg a tabut! ................................................................................................................................. 12
11.000 regisztrált alumni! .................................................................................................................... 13

VÁLLALOD? VÁLLALKOZZ!
Debreceni Egyetemisták Vállalkozásfejlesztő Innovatív Közössége .............................................. 14

DEENK.HU
Nagy Olvasási Kihívás 2015  ............................................................................................................... 15

ZOOM
Elhivatottság, lelkesedés és kitartó munka: ezek a siker kulcsai .................................................... 16
Gőzhajón jön és helikoptert lop a Mikulás ....................................................................................... 18
„Zöldbe öltözött egyetem” .................................................................................................................. 19
EXPO az egészségért ............................................................................................................................ 19
 

ZÖLDEBBÍTŐ
A DEHÖK Hallgatói Környezetvédelmi Bizottság hírei ................................................................. 20

SZÉP-SZELET
Antal Botond Miklós verse  ................................................................................................................ 22

NÉZŐPONT
Fuvolamuzsika szárnyain a karácsony felé  ....................................................................................... 23
A legtehetségesebb fiatal költő 2015-ben .......................................................................................... 24
Adventi készülődés – jótékonykodással ............................................................................................ 25
Egy hét pszichológia ............................................................................................................................ 26
Social Erasmus Week az egyetemen .................................................................................................. 27
Nemzetközi ételek, nemzetközi diákok  .............................................................................................27
  

DEENK iDEál
Beszélgetés dr. Németh Norbert kutatóorvos-zeneszerzővel ......................................................... 28

DE-FICIT
Megújuló óriások .................................................................................................................................. 30

SPORT
Hiánypótló mű a labdarúgásról .......................................................................................................... 33
Első hely Tbilisziben ............................................................................................................................ 34
Példaértékű összefogás! ....................................................................................................................... 34
Csak a DEAC! ....................................................................................................................................... 35
„Már most sok hasznos dolgot sikerült beépíteni…” ...................................................................... 37

CUCU  ......................................................................................................................................................... 38

A TARTALOMBÓL

Mármint a Premecz 
Péter által minden évben 
legjobban várt ünnep, a 
karácsony. A derék szoci-
ológus hallgató már no-
vember végén ünneplőbe 
öltöztette lelkét. Észrevette, 
hogy ilyentájt sokkal ba-
rátságosabban viselkedik 
mindenkivel, még azzal is, 
aki vele nem. Idén decem-
ber elsején például a sarki 
hentesnél durván meglök-
te őt egy ballonkabátos, 
százkilós úr a dagadóért 
való tülekedésben. Bárki 
más talán hangosan ráför-
medt volna a figyelmetlen 
férfiúra, nem így Péter. A 
lelkes egyetemista áten-
gedte a sorban a helyét, s 
vidáman meglapogatta a 
joviális ember hátát, majd 
átölelte, és két cuppanós 
puszit nyomott az arcára. 
Teleki Ödön, mert így hív-
ták az illetőt, annyira meg-
lepődött, hogy meghívta 
Pétert kávézni a szemközti 
kávézóba, fél óra alatt el-
mondta az egész életét, s a 
következő héten jelképesen 
nevére vette a megilletődött 
fiatalembert.

Most együtt járnak te-
remlabdarúgó mérkőzé-
sekre, úgy ülnek egymás 
mellett, mint nagyapa és 
unokája, sőt Ödön bácsi 
szemérmesen udvarolni 
kezdett Péter pár éve öz-
vegyen maradt nagyma-
májának. 

Békés, áldott karácsonyt 
kívánunk mindenkinek!

Sturcz Ágoston
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Terményektől a késztermékekig
Újfajta innovációs élelmiszereket is előállíthatnak a Debreceni 

Egyetem élelmiszeripari gyakorlati képzési laborjában, melyet 
november 25-én adtak át. – Az új létesítmény oktatási, gyakorlati 
képzési hely és kutatóbázis is egyben – hangsúlyozta az új élelmi-
szeripari labor átadásán Komlósi István. A MÉK dékánja kifejtette: 
Debrecen az egész észak-alföldi régió legjelentősebb élelmiszer-fel-
dolgozó központja, és már évtizedekkel ezelőtt megfogalmazódott 
az igény egy olyan létesítményre, ahol a feldolgozás folyamatait 
be lehet mutatni. – A DE-n megtermelt növényeket hasznosítjuk 
majd az élelmiszermérnök szakos hallgatók képzésében, akiknek 
nagy része egyébként éppen olyan családokból érkezik, ahol élel-
miszer-feldolgozással foglalkoznak – magyarázta Komlósi István. 
A külön oktatási és feldolgozó épületből álló képzési helyet uniós 
támogatással, 459 millió forintból alakították ki. Hat üzemet 
hoztak létre 6600 négyzetmérteren: hús-, tej-, malom- és sütőipari, 
száraztészta-előállító, valamint zöldség-, gyümölcsfeldolgozó 
részleget. A diákok egyhetes gyakorlatokat töltenek majd ezekben. 
Fejlesztésre nemcsak a hallgatóknak, hanem külső vállalkozá-
soknak is lehetőséget ad a feldolgozólabor, nyílt innovációs térré 
szeretné tenni a kar, valamint hosszabb-rövidebb tanfolyamokat, 
felnőttképzési programokat is terveznek.

Élő kapcsolat
A szláv nyelvek népszerűsítése is célja annak az együttműködési 

megállapodásnak, melyet a debreceni és az eperjesi egyetem vezetői 
írtak alá. – A Debreceni Egyetem koncepciójának meghatározó ré-
sze, hogy jó viszonyt ápoljon a szomszédos országokkal, ezen belül 
is az intézmény kulturális törekvéseinek fontos célkitűzése, hogy 
élő kapcsolatban legyen a történelmileg összetartozó közép-európai 
felsőoktatási intézményekkel, ilyen például az eperjesi egyetem is 
– hangsúlyozta Szilvássy Zoltán. A rektor hozzátette: fontos, hogy 
minél több fiatal tanuljon szláv nyelveket, mert erős a gazdasági és 
kulturális kötődés az országok között. A szlovákiai eperjesi egyetem 
és a debreceni intézmény már 1991 óta kapcsolatban van, 2002-ben 
a Bölcsészettudományi Karok állapodtak meg a közös munkáról, 
majd 2007-ben egyetemi szintű együttműködést kötöttek, a mostani 
keretmegállapodás pedig utóbbinak a folytatása. A két intézmény 
hallgatói és oktatói cseréről, közös pályázatok indításáról, kulturális 
és kutatási programok szervezéséről állapodott meg – elsősorban 
a bölcsészettudomány területén.

Sport mint húzóágazat
– Egyetemünk feladata, hogy az oktatás, kutatás, gyógyítás 

mellett mintegy harmadik misszióként ellássa egy tágabb közösség 
egészségnevelését is. Egészségünk megőrzésének legfontosabb 
eszköze ugyanis a testmozgás – emelte ki Csernoch László tudo-
mányos rektorhelyettes a Sport – Egészség – Debrecen című két-
napos konferencia megnyitóján. A sportnak a Debreceni Egyetem 
életében betöltött egyre fontosabb szerepéről szólt Bács Zoltán 
kancellár is, aki hangsúlyozta: manapság a sportgazdaság már 
szinte ugyanannyival – 4-5 százalékkal – járul hozzá az európai 
GDP-hez, mint a mezőgazdaság. Hozzátette: ugyan hazánkban ez 
az arány még csak egy százalék körüli, ám nagy fejlődési lehetőség 
előtt állunk, amiben a DE-nek élen kell járnia. Az elmúlt tíz évben 
az intézmény mindehhez megteremtette a szükséges infrastruktu-
rális és szervezeti alapokat, jelenleg pedig az egyetem nyolc kara 
foglalkozik sportkutatással. A „3. misszió” – Sport és tudomány 
a társadalomért Kelet-Magyarországon című projekt részeként 
rendezett konferencián november 26-án és 27-én a szakemberek 
mások mellett áttekintették a sportolók leggyakoribb betegségeit, 
a sportsérülések rehabilitációját, a fájdalomcsillapítás veszélyeit, 
a hirtelen szívhalál patológiáját, a teljesítménynövelés innovatív 
megoldásait, valamint a sport és mentális egészség kapcsolatát is.

A radiológia atyja
A Radiológiai Klinika alapítójá-

nak, az Orvostudományi Kar volt 
dékánjának tiszteletére avattak em-
lékszobrot november 9-én a Klinikai 
Központ szoborparkjában. Elischer 
Gyula a röntgenszakma világszerte 
elismert alakja volt. Budapesten 
született 1875-ben, ott végezte el az 
orvosi egyetemet, 1889-ben avatták 
doktorrá. Debrecenbe az akkor 
szerveződő egyetemre 1921-ben 
tanszékvezetőként kapott meghívást, 
ő vezette a röntgenlaboratóriumot, 
majd kinevezték a Debreceni Tu-
dományegyetem röntgenológiai 
professzorává, később az Orvostudományi Kar dékánjává. Munkája 
során súlyos sugárkárosodást szenvedett, és 1929-ben Budapes-
ten hunyt el. Az ünnepségen Battyáni István egyetemi docens, 
a Szakmai Kollégium Radiológiai Tagozatának elnöke kiemelte: 
az eseménynek különös aktualitást ad, hogy 120 éve fedezték fel 
a röntgensugarat, és 140 éve született Elischer Gyula professzor, 
aki a röntgenológia fejlesztésének szentelte életét. Elhangzott: ő 
volt Magyarországon az első professzor, aki önálló röntgenológiai 
intézetet vezetett, és a Debreceni Orvosi Egyesület elnöke tisztjét 
is betöltötte. Egyik legjelentősebb munkája a gyomor nyálkahár-
tyájának szemléltetése volt.
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Rekord a DExpón!
Rendkívüli érdeklődés mellett tartott tájékoztatót a 10. DExpo 

mindkét napján, november 18-án és 19-én is Bartha Elek oktatási 
rektorhelyettes. Ismertette a középiskolásokkal a Debreceni Egye-
tem széles képzési kínálatát, az ösztöndíj-lehetőségeket, a sport- és 
szabadidős programokat, valamint szólt az intézmény nemzetközi 
rangsorokban elért helyezéseiről is. A karok standjainál, a Dísz-
udvarban választ kaphattak a diákok a különböző szakokat érintő 
kérdéseikre, megtudhatták, hogyan lehet az egyetem saját fejlesztésű 
DExam nyelvvizsgáját letenni, milyen problémákban tudnak segí-
teni a Mentálhigiénés Központban, és hogyan működik a tehetség-
gondozó program, a DETEP. – Az, hogy ebben az évben már 4630 
diák jött el nyílt napjainkra, egyértelműen jelzi az egyre nagyobb 
érdeklődést egyetemünk iránt. Az ország minden részéből érkeztek 
diákok, a kelet-magyarországi megyéken kívül a Dunántúlról is, sőt 
a határon túli területekről: Erdélyből és Felvidékről is fogadtunk 
csoportokat – összegezte a tapasztalatokat Rőfi Mónika, a szervező 
Alumni Központ vezetője. Telt ház előtt vetítették az egyetem életét 
bemutató filmeket a DExpo Moziban, az intézmény kincseinek, 
például az ólomüveg ablakoknak a történetét is megismerhették a 
diákok, valamint bepillanthattak a gólyatáborok mindennapjaiba. 
Órákra, előadásokra is beülhettek a középiskolások a különböző 
campusokon, a Gyógyszerésztudományi Karon patkányt boncoltak, 
az Általános Orvostudományi Karon pedig egy nyitott szívműtétbe 
is bepillanthattak. Élményeikről, tapasztalataikról várják a szerve-
zők a diákok észrevételeit a dexpo@unideb.hu címre, ahol esetleg 
felmerülő további kérdéseikre is választ kaphatnak.

Megidézték Indiát
Tradicionális táncokkal, autentikus népi hangszerekkel és ének-

kel, valamint színes ruhákkal varázsolt indiai hangulatot november 
20-án a Böszörményi úti campus színháztermébe a Pandzsábi 
Kulturális Egyesület. A táncest zárta Rahul Chhabra, India új ma-
gyarországi nagykövetének első hivatalos debreceni látogatásának 
programját, melynek részeként a nagykövet a Debreceni Egyetem 
Ájurvéda Intézetét is megtekintette Madhaw Singh Baghel profesz-
szor vezetésével. A táncesten Baghel professzor köszöntőjében ki-
emelte: Magyarország különleges India számára, hiszen a két ország 
egyetemei jó kapcsolatot ápolnak egymással, a DE Ájurvéda Intézete 
pedig a kormányközi megállapodásoknak köszönhetően jöhetett 
létre. Egyetemünkön mintegy ötven indiai diák tanul, akik közül 
sokan voltak kíváncsiak a Pandzsábi Kulturális Egyesület műsorára. 
A csoport a múltat és jelent összekötő, generációról generációra 
örökített dalokat, táncokat látványos színes ruhákban és turbánban 

Az Év sportolói
A Debreceni Egyetem két hallgatója – Senánszky Petra 

és Halek Márton – is átvehette az Év egyetemi sportolója 
elismerést a MEFS gálaünnepségén. Az elismerést a 2015-ös 
felnőtt sportági világbajnokságokon első helyezett, az egye-
temi Európa-bajnokságokon érmes, valamint a kvangdzsui 
nyári Universiadén dobogós sportolóknak ítélte oda a Magyar 
Egyetemi-Főiskolai Sportszövetség. Az Év egyetemi sportolója 
2015 elismerést kapott az uszonyos úszásban világbajnok 
Senánszky Petra, valamint az Universiade-aranyérmes magyar 
vízilabda-válogatott debreceni pólósa, Halek Márton.

tipikus népi hangszerekkel kísérve mutatta be. A produkció végén 
a közönséget is a színpadra csalogatták és táncra hívták az indiai 
művészek, majd ételkóstolóval tették teljessé a képzeletbeli utazást.
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Szenátus
Az intézmény 2016-os költségvetésének irányelveiről 
is döntött november 5-ei ülésén a Debreceni Egyetem 
Szenátusa.

– A Debreceni Egyetem láthatóan sikeres a sporthoz kap-
csolódó oktatás és kutatás területén. A Debreceni Futballaka-
démia programsorozatában Európa vezető futballklubjainak 
és szövetségeinek utánpótlás-képzési szakemberei tartanak 
előadásokat, például az MLSZ-szel közösen szervezett előadáson 
az Ajax Amsterdam edzői ismertették módszereiket mintegy 
ezer hazai szakember előtt. Ez is mutatja, hogy van igény a DE 
sporttudományi tevékenységére. A következő lépés lehet, hogy a 
Sporttudományi Oktatóközpont indulásával megágyazunk egy 
testnevelőtanár-képzésnek és egyéb, a sporthoz kapcsolódó ok-
tatásoknak, kutatásoknak – jelentette be Szilvássy Zoltán rektor 
a Debreceni Egyetem Szenátusának.

A rektor felidézte, hogy több, az egyetem életében meghatározó 
előkészítő pályázat zárórendezvényére került sor a közelmúltban.

– A Tudás-Park pályázattal nagyon sok mindent elő tudunk 
készíteni a 2014–2020-as időszakra: a város önkormányzatával, a 
megyei kereskedelmi és iparkamarával, valamint a regionális vál-
lalkozásokkal megnyitottunk egy teret, amivel sikeresek lehetünk 
a következő uniós pályázati időszakban. Fontos megjegyezni, hogy 
a versenyképességi programok most nyíltak meg a felsőoktatási in-
tézmények előtt, ehhez kapcsolódóan két pályázat van napirenden: 
az egyikben az intézmény kutatói kiválósági kutatócsoportokat állít 
fel, míg a másik projektben vállalatok innovációs fejlesztéseiben 
vesz részt az egyetem.

A nemzetközi kapcsolatokról szólva a rektor kiemelte, hogy 
fontos mérföldkőhöz érkezett az intézmény Kínával való együtt-
működése.

– Hagyományos kínai terápiás központot alakítanak ki Budapes-
ten, aminek kutatási, innovációs háttérintézményeként a Semmel-
weis Egyetemet jelölték ki. Ugyanakkor a kínai partner kérésére a 
DE-t is bevonták, s így a két intézmény közösen biztosítja majd a 
központ részére a tudományos hátteret.

A rektor köszöntötte a Szenátus új hallgatói tagjait, akik a na-
pokban lezárult hallgatói önkormányzati választások után kerültek 
be a testületbe.

Bács Zoltán kancellár beszámolójában felhívta a figyelmet a 
kancellária új honlapjára, amely nagyban megkönnyíti az ügyin-
tézést, valamint az új, saját fejlesztésű utazásszervezési szoftverre, 

amely gyorsabbá és egyszerűbbé teszi az intézményi utazási ügyek 
kezelését.

Az elmúlt év munkáit összegezve Bács Zoltán köszönetet mon-
dott az intézmény jogászainak, közbeszerzési és pályázati szakem-
bereinek, valamint pénzügyeseinek, akik októberig 6200 szerződést 
ellenőriztek, több mint 200 közbeszerzési eljárást bonyolítottak le, 
illetve 210 ezer pénzügyi tranzakciót hajtottak végre.

A kancellár örömmel jelentette be: a miniszter hivatalosan kihir-
dette, hogy általános béremelés lesz a felsőoktatásban, ugyanis az 
elmúlt három évben végrehajtott finanszírozási változások sikeresek 
voltak, és lehetővé tették a fizetések fejlesztését.

– Az oktatók és kutatók béremelését három ütemben hajtják 
végre. Tanársegéd, adjunktus, docens és egyetemi tanár szinten, 
valamint a kutatóknál 2016. január elsejétől 15 százalékos béremelés 
valósul meg, majd 2017. január elsejétől 5 százalék a már megemelt 
bérre, majd 2018. január elsejétől újabb 5 százalék, tehát összesen 
26,8 százalékos béremelést fognak végrehajtani, melynek teljes ter-
hét az állam állja. A PhD-hallgatók ösztöndíja a jelenlegiről 180 ezer 
forintig emelkedik, reméljük, ez jó motiváció lesz a hallgatóknak, 
hogy a tudományos pályát válasszák. A kiszolgáló tevékenységben 
részt vevő, nem oktató és kutató munkatársaknál minimum 150 
ezer forintos bérhatárt állapított meg a kormány a jelenlegi 119 ezer 
forint helyett, ennek a terhét viszont az intézményeknek kell állni. 
Azt gondolom, hogy emiatt nem kell megijedni, tartható lesz a jövő 
évi költségvetés, azzal együtt, hogy a kialakuló bérfeszültségeket is 
meg kell majd vizsgálni.

A kancellár beszámolójában kitért az egyetem sportéletére is, s 
kiemelte: az ország ebben a hónapban dönt, hogy 2019-ben kiván-e 
Universiadét, azaz egyetemi sportolóknak szóló világversenyt 
rendezni.

– Pályázni nem kell, ugyanis a Nemzetközi Egyetemi Sport-
szövetség (FISU) felkérte Magyarországot a verseny rendezésére. 
Amennyiben elvállalja az ország, akkor Budapest, Debrecen és Győr 
ad otthont a megmérettetésnek.

Az ülésen címzetes egyetemi tanár és professor emeritus címek 
adományozásáról is döntöttek, illetve többek között módosították 
az egyetem Szervezeti és Működési Szabályzatát, az egyetem szolgál-
tató és igazgatási egységeinek, valamint a karok működési rendjét.

A testület támogatta a TTK vegyészmérnöki és villamosmérnöki 
BSc-szakán duális képzések indítását.

A Szenátus szavazott az intézmény 2016. évi költségvetésének 
irányelveiről. Ennek kapcsán Bács Zoltán kifejtette, hogy sokféle 
adat kering az intézmény tartozásairól a médiában.

– 2014 decemberében 3,354 milliárd forint lejárt tartozása volt 
az intézménynek, ebből 3,306 milliárd forint volt az egészségügy-
gyel kapcsolatos tartozás, de 2015 októberének végén az összes 
lejárt tartozás már csak 851 millió forint volt, amelyből 783 millió 
forint az egészségüggyel kapcsolatos. Nagyon bízom benne, hogy 
a decemberi adatok ettől még szebbek lesznek.

A kancellár a jövő évi költségvetésről elmondta, hogy az egyetem 
2016-ban is nagyjából ugyanakkora állami támogatásban része-
sül, mint ebben az évben, ezért nincs szükség a korábbitól eltérő 
intézkedésekre. Amennyiben január elején megismerik a konkrét 
számokat, véglegesítik az irányelveket.

unideb.hu - TPL
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Hat hónap folyamatos építkezés, munkálatok eredmé-
nyét csodálhatták meg azok, akik ellátogatottak a Deb-
receni Egyetem Sporttudományi Oktatóközpontjának 
megnyitójára és az épület előtt található Buzánszky Jenő 
szoboravatójára november 26-án. A többórás rendezvé-
nyen számos hazai híresség és sportoló tette tiszteletét, 
így jelen volt többek között Berki Krisztián olimpiai baj-
nok tornászunk, vagy éppen Dunai Antal olimpiai bajnok 
labdarúgónk is. 

– Már 1938-ban felmerült az igény egy tornacsarnok megépí-
tésére a Debreceni Egyetem területén, ám ez egészen idáig nem 
valósulhatott meg. Ma pedig nem is csak egy sportolásra alkalmas 
csarnokot, hanem egy komplex oktatóközpontot adunk át, és a 
Sporttudományi Koordinációs Intézet is itt kezdi meg működését 
– mondta el Bács Zoltán kancellár az avatóünnepségen.

Az esemény díszvendégeként beszédet mondott dr. Papp László, 
Debrecen város polgármestere is, aki hangsúlyozta, hogy város-
unkban stratégiai jelentőséggel bír a sport, s ebben a Debreceni 
Egyetemnek is óriási szerepe van, hiszen az teremti meg a hozzá 
szükséges szellemi, valamint tudományos hátteret.

Kósa Lajos országgyűlési képviselő azt emelte ki, hogy talán egész 
Európában egyedülálló az a szemlélet, mellyel a Debreceni Egyetem 
dolgozik, ugyanis a többi tudományággal egyenrangúként kezeli a 
sportot, s így a kutatásban, versenysportban, létesítményfejlesztés-
ben, s oktatásban is nagyszerű eredményeket érhet el.

A Debreceni Egyetem nagy lépést tett a Sporttudományi Okta-
tóközponttal azon az úton, melyen a kormány is halad, azaz hogy 
egy sportoló nemzetté legyünk – ezt már Balog Zoltán, az emberi 
erőforrások minisztere jelentette ki, majd hozzátette, hogy Debre-
cen büszkesége lehet ez a létesítmény, hiszen hozzájárul a városban 
tanuló 72 ezer diák mindennapos sportolásához.

Fontos az infrastruktúra, de ami mögötte van, az még fontosabb. 
A sportcsarnok mögött olyan egyetem van, ami természettudomá-
nyos, orvostudományi, gyógyszerésztudományi, bölcsészettudo-
mányi háttérrel kívánja szolgálni a sporttal kapcsolatos képzéseket, 
kutatásokat, s emellett a sporttevékenységeket és a sporttal kap-
csolatos innovációt is – hallhattuk Szilvássy Zoltántól, a Debreceni 
Egyetem rektorától.

Az 1 milliárd 800 millió forint uniós támogatásból megépült 
háromszintes épületben található egy csaknem 1200 négyzetmé-
teres multifunkcionális játéktér, egy négyszáz férőhelyes lelátóval. 
A játéktéren a kézilabda-, a kosárlabda-, a tenisz-, a röplabda- és 
futsaljátékokhoz használatos vonalazás is van, így biztos, hogy 
mindenki megtalálhatja számításait az új létesítményben. A játéktér 
mellett egy 679 négyzetméteres szertorna- és tornaedzőtermet, egy 
kisebb edzőtermet, tanári szobákat, öltözőket, orvosi szobákat és 
kisebb termeket alakítottak ki az új sportközpontban.

Az új létesítményt a történelmi egyházak képviselői megáldották, 
majd Szabó Tünde sportért felelős államtitkár, valamint Köpeczi-

Átadták a Sporttudományi 
Oktatóközpontot
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Bócz Tamás európai uniós fejlesztési politikáért felelős államtitkár 
átadták az épület kulcsát Bács Zoltán kancellárnak.

A csarnok bejáratánál található bronzszobrot, mely az Arany-
csapat 49-szeres válogatott jobbhátvédjét ábrázolja, Szilvássy Zoltán 
rektor, illetve Balog Zoltán miniszter leplezte le. Az idős Buzánszky 
Jenőt megjelenítő alkotás Juha Richárd szobrászművész munkája, 
mely méltóképp emlékezik meg a januárban elhunyt legendás 
labdarúgóról. 

A szoboravatón Szilvássy Zoltán elmondta, hogy az alkotás az 
utóbbi tíz évet szimbolizálja a debreceniek szemében. A közép-
csatárból lett jobbhátvéd mindig is büszke volt a róla elnevezett 
egyetemi bajnokságra, így évente háromszor, négyszer el is utazott 
a cívisvárosba, hogy találkozhasson a fiatalokkal. Életfelfogásával, 
erkölcsi tartásával példakép lehet a város minden egyes diákja, s 
polgára számára.

A Nemzet Sportolója címmel is kitüntetett Buzánszky Jenőről 
nem lehet csak a sportpályán elért eredményei kapcsán beszélni, 
hiszen személyisége, mentalitása legalább annyiban hozzájárult 
ahhoz, hogy példaképpé válhasson –jellemezte az Aranycsapat 
legendáját Balog Zoltán.

Megszólalt az eseményen a Jenő bácsit jól ismerő, vívó világbaj-
nok Kamuti Jenő is, aki közös emlékeiket idézte fel a szobor árnyé-
kában. A Nemzeti Fair-Play Bizottság elnökeként is tevékenykedő 
sportvezető a tisztesség és a becsületesség megtestesítőjének nevezte 
Buzánszky Jenőt. Az ünnepségen megjelent a legendás labdarúgó fia 
is, aki köszönetet mondott a Debreceni Egyetemnek azért, hogy édes-
apja halálát követően egy éven belül máris szobrot állítottak neki.
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A Debreceni Egyetem Műszaki Karának Gépészmérnöki 
Tanszéke harmadik alkalommal rendezte meg november 
19-én a Gépészeti Szakmai Napot, ahol kiderült, jövő évtől 
még több ipari partner kapcsolódik be a duális képzésbe. 

A Debreceni Egyetem Műszaki Karán a 2015/2016-os tanévben 
indult el a duális képzés a gépészmérnöki alapszakon, összesen 
tizenkilenc hallgató kezdte meg ebben a formában tanulmányait, 
akik vállalták, hogy az alapképzés képzési idejének közel felét a 
vállalatoknál töltik, ahol nemcsak tapasztalatot szereznek, de fi-
zetést is kapnak munkájukért. A kar összesen tíz vállalattal kötött 
együttműködési megállapodást – a Gépészeti Szakmai Napon az is 
kiderült, hogy még szélesebb kínálatot tudnak a jövőben a hallga-
tóknak biztosítani. Huszonhárom vállalat állított ki és mutatkozott 
be a Gépészeti Szakmai Napon, köztük a gépészmérnöki duális 
képzésben részt vevő cégek is. A szakkiállítás lehetőséget teremtett 
arra, hogy a hallgatók a vállalatok termékeit megismerjék, infor-
mációkat szerezzenek róluk, valamint az álláshirdetések között is 
böngészhettek a leendő mérnökök. A huszonhármas szám azonban 
azt mutatja, többen is bekapcsolódnának a duális képzésbe.

„A gyakorlatot biztosító cégek számában emelkedés várható, 
a következő évben az eddiginél több szerződést kötünk majd, 
erre már most jelentkeztek a vállalatok. A duális képzésben részt 
vevő hallgatók – az eddigi tapasztalatok azt mutatják – alaposabb 

Hatvanegy csapat versenyzett novem-
ber 29-én a Debreceni Egyetem Infor-
matikai Kara által rendezett Regioná-
lis Programozó Versenyen.

Negyedik alkalommal hirdette meg az 
Informatikai Kar a programozó versenyt, 
amely idén már az ország legnépesebb 
megmérettetésévé nőtte ki magát: hatvanegy 
háromfős csapat versenyzett és programo-
zott öt órán át Debrecenben.

„Középiskolásoknak és egyetemistáknak 
külön kategóriában rendezzük a versenyt, 
amelyen több programnyelven lehet progra-
mozni az Informatikai Kar laboratóriuma-
iban. Idén minden korábbinál több csapat 

Duális képzés új fokozatban

Fiatal programozók találkozója

tanulnak, a cégek pedig azt szeretnék, hogy megfelelően képzett 
dolgozókat foglalkoztassanak. Hiába jelent anyagilag a duális képzés 
nagy terhet az ipari partnereknek, ez a befektetés számukra meg-
térülő” – tájékoztatott Ráthy Istvánné, a Gépészmérnöki Tanszék 
vezetője a rendezvényen. Szűcs Edit dékán azt is hozzátette, hogy a 
műszaki menedzser szakon is beindítják a duális képzést.

A Gépészeti Szakmai Naphoz kapcsolódó nemzetközi konferen-
cián bemutatták a fémhabhoz kapcsolódó tanszéki kutatásokat: ez 
egy könnyű, ám nagyon szilárd, masszív anyag, amit a járműipar 
és az építőipar egyaránt hasznosít.

Szabó Laci 

jelentkezett a versenyre, amely egyúttal azt is 
bizonyítja, hogy olyan pályát és érdeklődési 
kört választottak, ami az alkotás örömével 
jár együtt” – mondta nyitóbeszédében 
Mihálydeák Tamás, az Informatikai Kar 
dékánja.

Mindkét kategóriában tizenkét példát 
kellett megoldaniuk a csapatoknak, melyek 
zöme algoritmikai gondolkodást igénylő, 
számításigényes feladat volt. A programo-
zó versenyen külön díjazták a Debreceni 
Egyetem Informatikai Karának házi csa-
patait, az egyetemi kategóriát tíz feladat jó 
megoldásával a kolozsvári Babeș–Bolyai 
Tudományegyetem csapata nyerte, így ők 
vehették át a vándorkupát a tavalyi győztes 

– idén második helyezett – Sapientia Erdélyi 
Magyar Tudományegyetem hallgatóitól. 
A középiskolások kategóriájában idén a 
miskolci Földes Ferenc Gimnázium diákjai 
győzedelmeskedtek tíz feladat helyes meg-
oldásával. Habár a felvételinél plusz pontot 
a versenygyőzelemért nem kaphatnak a 
gimnazisták, az Informatikai Kar viszont 
a debreceni intézménybe jelentkező első 
három helyezettnek rendkívüli ösztöndíj-
kiegészítést biztosít.

A DEIK Regionális Programozó Ver-
senyen a középiskolás csapatokat kísérő 
felkészítő tanárok számára a verseny ideje 
alatt az Informatikai Kar oktatói szakmai 
továbbképzést is tartottak. 



EGYETEMI ÉLET  112015. DECEMBER HÁTTÉR

Romsics Ignác megkerülhetetlen mindazok számára, 
akik a 20. századi magyar történelemmel foglalkoznak. 
Munkásságát számos díjjal jutalmazták (Prima Primissima 
díj, Széchenyi-díj stb.), emellett a Magyar Tudományos 
Akadémia rendes tagja és az Eszterházy Károly Főiskola 
Történelemtudományi Doktori Iskolájának a vezetője is. 
November 19-én „A Horthy-korszak megítélése a honi 
historiográfiában” címmel tartott előadást a Történelmi 
Intézetben.  Ennek apropóján beszélgettünk vele. 

EÉ: – Milyen kutatási témákkal foglalkozik mostanában, és mik a 
jövőbeli elképzelései?

– Ha nem is szakítottam teljesen a 20. század kutatásával, el-
sősorban évek óta a történetírás története és a magyar történelem 
vitatott személyiségeinek, illetve eseményeinek a recepciója érdekel. 
Erről szólt 2011-ben megjelent historiográfiai áttekintésem (Clio 
bűvöletében. A magyar történetírás a 19-20. században – nemzet-
közi kitekintéssel) és a legutóbbi munkám, a 2015-ben megjelent A 
múlt arcai. Történelem, emlékezet politika. Ez utóbbiban a magyar 
történelem öt személyiségének és négy eseményének az interpre-
tációit taglaltam történeti, vagyis historiográfia megközelítésben. 
Továbbra is hasonló témákkal foglalkozom, visszanyúlva egészen 
a középkorig, sőt azon túl, a honfoglalás koráig is. Tartok előadá-
sokat a 20. századi magyar és európai történelemről, sőt időnként 
írok is ilyen tanulmányokat, főleg külföldi megrendelésre. De 
valójában a régebbi korok érdekelnek, melyeket sokkal kevésbé 
ismerek. Kacérkodom a gondolattal, hogy írok egy új, egyszerzős 
Magyarország történetét.
EÉ: – A mai alkalommal a Horthy-korszak historiográfiai áttekintésé-
ről tartott előadást. Mit gondol, miért van szükség ennek a témának 
a mélyebb elemzésére?

– A Horthy-korszak napjaink emlékezetpolitikai vitáinak egyik 
centrális témája. Jobban, mint 1956 vagy a Kádár-korszak. Ennek 
hátterében részben a kormányzat, részben a tőle jobbra álló erők 
törekvései állnak az elmúlt évszázad, ezen belül elsősorban a Hor-
thy-korszak újraértékelésére. Ezekre válaszul a baloldali emlékezeti 
közösségek is élénken reagálnak. Előfordult, hogy a szembenálló 
felek utcai tüntetéseket is rendeztek, ami – történelemről lévén szó 
– elég szokatlan. A viták hátterében pedig ott vannak a történészek, 
akik muníciót tudnak adni ezekhez a vitákhoz, s ha jól végzik a 
feladatukat, akkor nem az ellentétek további élezéséhez, inkább 
tompításához járulnak hozzá. Egyszerűen annál fogva, hogy az 
egyéni emlékezők gyakran végletesen szubjektív megközelítéseihez 
képest árnyaltabb képet rajzolnak a múlt vitatott eseményeiről és 
szereplőről. Előadásomban, amelynek a témáját nem én, hanem 
az Önök tanárai választották, az ezzel kapcsolatos diskurzus átte-
kintésére vállalkoztam.
EÉ: – Mind a mai napig Magyarországon kevesen mernek belevágni 
egy-egy téma historiográfiai elemzésébe, különösen a fiatal kutatók 
körében. Ön szerint mi lehet ennek az oka? Például egy téma histo-
riográfiai feldolgozásához már szükséges valamiféle szakmai rutin?

– Igen, azt hiszem, hogy a történetírás történetéről írni nagyobb 

„Még legalább egy generációnyi időre 
lesz szükség, hogy ezt az időszakot is 
békévé oldja az emlékezés”

tudást és tapasztalatot igényel, mint magáról a történelemről. 
Legalábbis jó, ha a történetírók teljesítményét mérlegelő történész 
maga is foglakozott már történetírással. Ez persze nem jelenti azt, 
hogy egy fiatal kutató ne foglalkozhatna historiográfiai részté-
mákkal. Például minden további nélkül megírhatja egy történész 
szocializációját és pályakezdését. Vagy elemezheti egy történeti 
folyóirat tematikai irányultságát. Másrészről vannak filozófusok, 
akik konkrét történeti kutatásokkal sohasem foglakoztak, viszont 
képzettségüknél fogva alkalmasak arra, hogy a történetpolitikai 
gondolkodásról autentikus módon nyilatkozzanak meg. A historio-
gráfia valamilyen mértékben mindig filozófia is: történetfilozófia. 
Úgyhogy nem árt, ha a történészek ezzel is foglalkoznak egy kicsit.
EÉ: – A Horthy-korszak kedvelt témának számít a történelem szako-
sok körében. Mit gondol, miért olyan népszerű? Lehet-e újat mondani 
a Horthy-korszakról?

– Azt hiszem, hogy a Horthy-korszak hallgatói népszerűsége 
azokkal a közéleti vitákkal magyarázható, amelyek e tárgyban 
évek óta uralják a médiákat. Gondoljon bele: a korszak két for-
radalommal és a trianoni békeszerződéssel kezdődött, s a II. 
világháborúval – benne a holokauszttal – fejeződött be. Ezek ma 
még élénken foglakoztatják az embereket, s ahogy már jeleztem, a 
politika számára is fontosak. Még legalább egy generációnyi időre 
lesz szükség, hogy ezt az időszakot is „békévé oldja az emlékezés”. 
Addig még sokat fognak vitatkozni róla a ma és a jövő történészei. 
Követelmény azonban, hogy ezt szakszerűen tegyék. Előadásomban 
említettem, hogy azok az 1950-es, sőt még az 1960-as években 
született munkák is, amelyek a Horthy-korszakkal foglalkoztak, 
nem a történetírás, hanem a propaganda műfajába tartoztak. Ezt 
követően lassú professzionalizálódás kezdődött, amely a rendszer-
váltás körüli években érte el tetőpontját. Azóta az utak szétváltak. A 
többség továbbra is szaktörténész módjára foglalkozik a korszakkal, 
miközben a jobb és baloldalon egyaránt feltűntek az ideológusok és 
a propagandisták. Utóbbiak a legbonyolultabb kérdésekről is világos 
és könnyen érthető válaszokat kívánnak eljuttatni az emberekhez, 
és céljuk az, hogy politikailag orientálják őket. A szaktörténészt a 
múlt önmagában és érdek nélkül érdekli. Új témákat mindig lehet 
találni, s a régieket mindig újra lehet, sőt kell gondolni. A történet-
írás ebben az értelemben állandó diskurzus, amelyet nemcsak a múlt 
szereplőivel, hanem egymással is folytatnak a kutatók.

Császár Ildikó
Fotó: Uzonyi Anita
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„Tudományos sikert az könyvelhet 
el magának, akinek tudományos 
munkáira felfigyelnek, idézik és 
további kutatásokhoz alapul fel-
használják, gyakorlati jelentőségű 
kutatási eredményeit… bevezetik és 
alkalmazzák, amíg csak a fejlődés azt 
túl nem haladja.” Dr. Woynarovich Elek 
önvallomásából.

A TTK kémikusai szervezésében Lipták 
András akadémikus emlékére és tiszteletére 
születésének nyolcvanadik évfordulóján 
háromnapos tudományos emlékülést 
szerveztek november 6–8-án. A Biokémiai 
Tanszék egyik alapítója, az iskolateremtő 
egyetemi tanár sajnos már nincs közöttünk, 
de munkásságáról, eredményeiről ma is 
sokan elismerően szólnak. Több hazai és 
nemzetközi előadást is hallhattunk. Mind-
egyik tudományos előadás a szénhidrátké-
mia területéről hangzott el, utalva, illetve 
alapozva Lipták professzor kutatásaira. Az 
emlékülésen megismerhettük dr. Lipták 
András életútját, a laboratóriumban végzett 
lelkiismeretes, fáradtságot nem ismerő 
munkáját, szervező-, irányítóképességét, 
emberségét. A laborasztal mellől nehezen 

Emlékeztek, emléket állítottak

lehetett elszakítani, de mint egyetemi vezető 
is a teljességre törekedett. Közvetlen mesterei 
– dr. Nánási Pál és dr. Bognár Rezső profesz-
szorok – érdemeiről is hallhattunk. Bognár 
professzor, aki Debrecenben alapított 
eredményes szerves kémiai iskolát, a híres 
Zemplén iskola tanítványa. Zemplén Géza 
pedig az egyik legnagyobb szerves kémi-
kusnál, Emil Fischernél képezte magát. Így 
kapcsolódik a debreceni iskola közvetlenül 
a legelismertebb európai kutatóműhelyhez. 
Az emlékülésen a 11 hazai előadás mellett 
német, holland, ír, osztrák, szlovák, svéd, 
amerikai, portugál, spanyol, angol, olasz, 
indiai kutatók eredményeit ismerhettük 
meg, akik személyes ismerősei, munkatársai, 
tisztelői voltak Lipták akadémikusnak.

Napjaink egyik legégetőbb civilizációs kérdésére keresték 
a választ a Debreceni Egyetem diákjai a hallgatói önkor-
mányzat programján.

A népvándorlás és az ezáltal okozott 
civilizációs válság problémájának megol-
dását vizsgálta az intézmény Hallgatói Ön-
kormányzat Környezetvédelmi Bizottsága 
Simonyi Gyulával, a BOCS Alapítvány el-
nökével november 17-én. Az Auditorium 
Maximumban tartott telt házas előadáson 
a témával releváns tudományterület (bi-
ológia, jog, közgazdaságtan, társadalom-

tudomány, teológia, történelem) neves képviselői is részt vettek.
– Bizottságunk a környezetvédelmi szemléletformálás mellett 

fontosnak tartja, hogy felhívjuk a hallgatók figyelmét a minket 
körülvevő társadalmi problémákra, ezek hátterére. Látnunk kell, 
hogy a túlnépesedés egy rendkívül összetett, sokrétű probléma, 
amely nemcsak közvetetten, de közvetlenül is nyomást gyakorol a 
környezetünkre, a természeti értékekre. Simonyi Gyula előadásának 
elsődleges célja a gondolatébresztés volt, amelyet csak fokoztak a 
különböző tudományterületekről invitált díszvendégeink hozzá-
szólásai – fogalmazott Kövér László, a DEHÖK Környezetvédelmi 
Bizottság oktatói társelnöke.

Simonyi Gyula több évtizedes tapasztalattal, kutatói múlttal 
rendelkezik a túlnépesedéssel és egyéb civilizációs problémákkal 
kapcsolatban. Előadásában felhívta a hallgatók figyelmét arra, hogy 
az alapvető és egyben legfőbb problémát a túlnépesedés jelenti. 
Ennek következtében a Föld egyre élhetetlenebbé válik, hiszen az 
emberiség rohamosan kezdi felélni tartalékait. Véleménye szerint a 
megoldás kulcsszava a tudatosságban, az ésszerű családtervezésben 
rejlik. Ennek egyik kardinális pontja, hogy a fejlődő államokban 
minél szélesebb körben biztosítani kellene a nők fogamzásgátláshoz 
való jogát és gyakorlatát. Ezáltal hosszú távon egy olyan életszín-
vonal- és életminőségbeli változás következhetne be, amely talán 
megoldást jelentene napjaink számos civilizációs krízisére.

DEHDK PR- és Sajtóiroda

Törd meg a tabut!

Szintén novemberben, 13-án egyko-
ri professzorunk dr. Woynarovich Elek 
születésének centenáriumán emléktábla-
avatást tartottak a TTK biológusai, a KLTE 
Baráti Köre és a Magyar Haltani Társaság. 
Woynarovich professzor az Állattani Tanszék 
egyetemi tanára, a KLTE rektorhelyettese 
volt. Ő szervezte meg és indította el a hidro-
biológusképzést. Viszonylag rövid egyetemi 
oktató-kutató tevékenységét követően a FAO 
halászati szakértőjeként közel húsz államban 
segítette, illetve indította el a haltenyésztést 
mint a népélelmezés egyik meghatározó 
ágazatát. Elévülhetetlen ez a tevékenysége a 
fejlődő országok haltenyésztési rendszere-
inek kifejlesztésében. A professzor hosszú 
és gazdag szakmai munkásságát könyvek 
tucatjai és több mint kétszáz tudományos 
és ismeretterjesztő cikk jelzi. Mindig is fon-
tosnak tartotta az elmélet gyakorlatban való 
bevezetését, igazolását. Szakemberek soka-
ságát nevelte itthon és külföldön. A szakmai 
ismeretek mellett emberi tartásra, becsületre 
is nevelt személyes példával. A tanítványok, 
a pályatársak a „Debreceni Hidrobiológus 
Fórum 2015” rendezvény keretében emlé-
keztek meg szeretett professzorukról, aki 
hasznos, segítő életet élt.
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11.000 regisztrált alumni!
Beszámoló az Alumni Központ 2015-ös munkájáról

Közel három év elteltével immáron 11.000 regisztrált taggal 
büszkélkedhet a Debreceni Egyetem Alumni Közössége. 
Egy ilyen mutató mellett talán nem is igényel magyarázatot, 
mennyire is érdeke mind az intézményeknek, mind a hall-
gatóknak, hogy a diplomaszerzést követően is megőrizzék 
a kapcsolatot. A nyugat-európai és amerikai egyetemeken 
már több évtizedes hagyományra tekintenek vissza az 
öregdiák- vagy alumnirendszerek, szerencsére hazánkban is 
egyre elfogadottabb, hiszen alma materünk valahol egész 
életünkön át elkísér. Egyetemünk Alumni Központjának 
éves munkáját Rőfi Mónika központvezető értékelte.

„A kötődés napjainkban is legalább olyan fontos, mint az előző 
generációk idején, nem beszélve annak megtartásáról, erősítéséről. Az 
egyetem nagyon büszke minden végzett hallgatójára, fontos, hogy ezt 
a diákok is érezzék. Ezek az évek rendkívül meghatározóak életünk 
során, viszont a diplomaszerzés után kétségtelenül olyan életszakaszba 
érkezünk, ahol a karrier-, és családépítés kap elsődleges hangsúlyt. 
Majd ezt követik a nosztalgikus évek, amikor jóleső érzés viszontlátni 
20-30-40 év múlva is egykori hallgatótársaikat. Nem egy esetben, 
ezek a találkozók újfajta együttműködéseket is hozhatnak, hiszen a 
közös gyökerű szakemberek közt adott az ehhez szükséges bizalom.

A helyi alumni közösség intézményi kereteit 2011 novemberében 
állítottuk fel, majd lefektetve az alapokat 2012 júniusában megkezd-
hettük a toborzást, mely a karok együttműködésének köszönhetően 
azóta is sikeresen működik. Az idei év elejére elért 9500 feletti lét-
szám mintegy duplája volt az egy évvel korábbi 5600 főnek: ezzel 
a tendenciával behoztuk a hazai egyetemeket, akik példaértékűnek 
tekintik a munkánkat. 

A végzős hallgatókat a nyári záróvizsgák alkalmával érjük el 
az oktatók bevonásával, míg a korábban végzett alumnusokat a 
különféle évfolyam- és nyugdíjas találkozók révén tudjuk utólag re-
gisztrálni. Egyre többen ismerik az Alumni Központ szolgáltatásait, 
így ezen találkozók szervezésekor az oktatók és volt hallgatók kérik 
is munkatársaink segítségét a lebonyolításban és tájékoztatásban.

Igyekszünk nyomtatott, illetve online felületeink segítségével 
is tartani a kapcsolatot a közösség tagjaival. Az alumni honlapot 
(www.alumni.unideb.hu) folyamatosan aktuális hírekkel, infor-
mációkkal töltjük fel, köztük programajánlókkal, álláshirdetésekkel, 
valamint egyetemi események és évfolyam-találkozók képgalériáival. 
Adatbázisunk egyre bővül, benne minden tagunk a közösségi ol-
dalakhoz hasonlóan maga is kereshet ismerősöket, s felveheti velük 
a kapcsolatot. Facebook-oldalunkat (Debreceni Egyetem Alumni 
Közösség) szintén napi szinten frissítjük, kapcsolódást biztosítva a 
honlap tartalmaihoz.

A 2013/2014- es tanév II. félévétől a Központ saját rovattal 
jelentkezik az Egyetemi Élet számaiban, ezzel bemutatva az alumni 
közösség tagjait és saját tevékenységünket. Nagyon sok pozitív 
visszajelzés érkezik magazinunkról, a DEjaVu-ról, mellyel minden 
évben kétszer jelentkezünk. Jelenleg a hetedik számot szerkesztjük, 
karácsonyra 11.000 példányban fog megjelenni.

Programokat is szervezünk az Alumni Közösség tagjainak, 
legutóbb volt HÖK vezetőknek és az egykori Alma & Dió Klub 
rajongóinak kedveskedtünk egy Alumni Találkozóval. Idén pedig 
már második alkalommal rendeztük meg a DEMEK munkatársai-
val közösen,a Családi Nap keretében,a Nagyerdei Kultúrparkban az 
„Iciri-Piciri Alumni” programunkat, melynek célcsoportja a közösség 
tagjainak gyermekei voltak. A programszervezés mellett rendszeresen 
biztosítunk kedvezményt regisztrált tagjainknak a Campus Fesztiválra, 
a ZAMAT Fesztiválra, koncertekre és egyéb programokra.

Az alumni tevékenység mellett a Központ feladatai közé tar-
tozik a központi beiskolázási rendezvények koordinálása, azaz a 
januári országos Educatio Kiállításon való intézményi megjelenés 
és az egyetem központi beiskolázási nyílt napjának, a DExpo-nak a 
szervezése. Ez utóbbit idén már 10. alkalommal rendeztük meg, és 
ismét rekordot döntött a látogatószám, több mint 4600 fiatal jött el 
a DE Főépületébe november 18–19-én.

Ebben az évben indult útnak a DEjárat, melynek keretében egy 
napra kitelepül az egyetem egy másik városba, hogy bemutassa a 
képzéseket; alkalom van a helyi vállalkozókkal megvitatni a K+F+I 
együttműködési lehetőségeket, az Alumni Esten pedig a szórako-
zás mellett meghallgathatják azoknak az egykori hallgatóknak, 
alumnusoknak a karriertörténeteit, akik az adott településen szület-
tek. Első alkalommal a nagyszámú alumni közösséget reprezentáló 
Hajdúnánáson került megrendezésre az esemény november 27-én.

Fontosnak tartjuk azoknak a cégeknek, vállalatoknak elismerni a 
támogatását, akik az egyetem hallgatóit nagy számban foglalkoztatják, 
a képzésekhez támogatást és szakmai segítséget nyújtanak. A 2015-
ben alapított Alumni-Díjat első alkalommal a TEVA Gyógyszergyár 
Zrt. vehette át a tanévnyitón ünnepélyes keretek között.

Az Alumni Központ a karok és egységek biztos háttereként 
kíván működni, egymás erősítése, támogatása a célunk! A karok 
mellett együttműködünk a Karrier Irodával, a DEMEK-kel, az 
EHÖK-kel, illetve már a második újságíró-gyakornok segíti a 
munkánkat a Kommunikáció- és Médiatudomány Tanszék hall-
gatói közül. Ahogy az alumni tölgyfát nevelgetjük, úgy építgetjük 
az alumni közösséget is, bízva abban, hogy a termése mindenki 
számára hasznosítható lesz.”

Balogh Fruzsina
Fotó: Derencsényi István
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A klub elérhetősége: devik.klub@gmail.com

VÁLLALOD? VÁLLALKOZZ!

A Debreceni Egyetemen és Debrecenben számos olyan kezdeményezés van, melyek fejlődési utat adnak 
a vállalkozni vágyóknak. A rovat célja, hogy ezeket a programokat, képzéseket, vállalkozásokat bemutassa, 

a rendezvényekre meghívja az érdeklődőket, valamint motiválja az egyetemi fiatalságot a vállalkozóvá válásra.

VÁLLALOD? VÁLLALKOZZ!

Vállalkozásfejlesztési mesterszakon tanuló lelkes fiatalok arra 
gondoltak, hogy az egyetem után is össze kellene tartaniuk. Nagyon 
jó ötletek születtek az egyetemi órákon, melyek kiteljesedéséhez 
az óra kereti kevésnek bizonyultak. Felmerült a kérdés, hogy az 
egyetemen kívül hogyan lehetne az ötletekből terméket, szolgál-
tatást építeni. Megfogalmazódott, hogy kell minden ötlet mögé 
menedzsment, így hat vállalkozásfejlesztő mesterszakos fiatal 
Domán Csaba vezetésével és tanáruk, dr. Gályász József az egyik 
találkozón lefektette, mit szeretnének csinálni, hogyan tudnának 
ötleteket menedzselni. 

Így alakult meg 2015 januárjában a Debreceni Egyetemisták 
Vállalkozásfejlesztő Innovatív Közössége, a DEViK.

Üzleti Innovációs Klub
A DEViK egy egyetemista klubot is működtet, Üzleti Innovációs 

Klub néven, melynek első találkozójára 2015 szeptemberében került 
sor. Havi rendszerességgel szerveznek összejöveteleket. A klub célja, 
hogy elősegítse az innovatív ötletek megvalósulását, összehozza az 
egyetem és a profit szféra képviselőit, valamint a hallgatók körében 
jó gyakorlati példákat mutasson be a vállalkozói életből merítve. 
A klub küldetése, hogy ösztönözze tagjait és leendő tagjait vállal-
kozásuk beindítására. 

Az eddigi találkozóik során számos ötlet került a klub elé, ahon-
nan már két ötletgazda (egy biológus és egy programozó) startup 
cége is kikerült és végzi a napi működését. 

Debreceni Egyetemisták Vállalkozásfejlesztő 
Innovatív Közössége

A klub tagjai között szerepelnek végzett vállalkozásfejlesztő 
hallgatók, továbbá olyan szakértők is csatlakoztak a klubhoz, mint 
dr. Juhász Tiborné eredetvédelmi szakreferens az FM Eredetvédel-
mi Főosztályáról, dr. Domonkos Dávid szakértő-szaktanácsadó a 
Richter Gedeon Nyrt.-től, akik véleményükkel és szaktudásukkal 
segítik az induló projektcsapatokat. A DEViK-et mentorálással 
segíti dr. Gályász József egyetemi docens, a Gazdaságtudományi 
Kar Vezetéstudományi Tanszékének vezetője. 

Jól jöhet egy egyetemista számára, ha szét tud nézni Debre-
cenben, milyen szervezetek segítik ötletének megvalósulását. A 
klub is egy ilyen lehetőséget kínál. Cél, hogy az ötlettel rendelkező 
egyetemisták megtalálják a klubot, részt vegyenek a találkozókon.
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Az Egyetemi Életben eddig megjelent cikkeink elérhetők a DEA-ban.

Lassan egy éve már, hogy meghirdettük a Nagy Olvasási Kihívás 2015 című programunkat, melyben az interneten elindított 
ötlethez csatlakozva azt ígértük, hogy minden héten kiadunk egy könyvajánló listát, melyet az eredeti lista 50 szempontjának 
valamelyike alapján állítottunk össze. Bár a Kihívás még mindig tart, és mi továbbra is folyamatosan készítjük a könyvajánlókat, 
úgy gondoltuk, itt az ideje, hogy egy kicsit visszatekintsünk, és megnézzük: megfeleltünk-e a kihívásnak?

Röviden a Kihívásról
A DEENK 2015 februárjában döntött úgy, hogy „felkarolja” az interneten akkor már 

eléggé ismert ötletet. Egy korábbi cikkben ezt azzal indokoltuk, hogy végre egy olyan 
kihívás terjed, aminek egyrészt van értelme (emlékszünk még a jeges vödörre!), másrészt 
szinte direkt a könyvtáraknak találták ki. Akkor azt ígértük, hogy minden héten, szerdán 
új ajánló nyílik meg az erre létrehozott weblapon, a könyveket pedig a főépületi könyvtár 
előcsarnokában tesszük polcra. Még Facebook-eseményt is létrehoztunk azoknak, akik 
első kézből akarnak értesülni az új listákról.

10-856-1388
Most, 10 hónappal a Kihívás meghirdetése után azt látjuk, hogy valamit nagyon sikerült 

eltalálni. Eddig összesen 34 listát állítottunk össze, és négy van még hátra. (Nem lesz meg 
mind az 50, hiszen olyan szubjektív szempontok is vannak, melyekhez nem lehet könyvet 
ajánlani.) A legnépszerűbb a 19. szempont volt, ami „igaz történeten alapuló” könyveket 
tartalmazott. Csaknem száz (96) ilyen könyvet kölcsönöztek ki. A második legkedveltebb az 
„amiből film is készült” volt (89), a dobogó harmadik fokán pedig a „betiltott könyvek” állnak 
(85). Hát igen, a tiltott gyümölcs íze… A legkevésbé a színdarabokat (47. szempont) és az 
iskolai kötelező olvasmányokat (25. szempont) szerették, de az ellentétes szavakat tartalmazó címek (28. szempont) sem voltak népszerűek.

A kiadott listákon eddig összesen 856 könyvet ajánlottunk, melyekből összesen 1388 kölcsönzés történt. A legjobban Joss Stirling 
középiskolai történetét, a Sky (Lélektársak 1.) című regényét szerették, amelyet összesen 13 alkalommal vettek le a polcról. Szorosan a 
nyomában Madeleine Wickham: Csörögj rám! c. kacagtató romantikus regénye és a vicces Darwin-díj (Wendy Northcutt) áll.  

Hogyan tovább?
A fenti számok persze nem tekinthetők véglegesnek, hiszen a Kihívásnak még nincs vége. Tovább „gyártjuk” a listákat, és olvasóink is 

rendületlenül kölcsönzik a könyveket. Az olvasás öröme mellett erre az is ösztönzőleg hat, hogy a leglelkesebb olvasókat a végén meg 
is jutalmazzuk. A Kihíváshoz gyártott könyvjelzők hátoldalán listázni lehet a már elolvasott könyvek címét, amit a könyvtár egy-egy 
matricával hitelesít. A legtöbb matricát összegyűjtő három nyertes egy-egy könyvutalványt kap. A könyvjelzőket december 10. és január 
15. között gyűjtjük a kölcsönző pultnál elhelyezett dobozban, a sorsolás pedig január 20-án lesz. A Kihívás végső értékelését pedig év 
végén tesszük közzé a könyvtár honlapján. Érdemes tehát „belehúzni”, és gyűjteni a matricákat, már csak azért is, mert már a könyvjelző 
leadásáért is ajándék jár, és mert olvasni jó! 

           Petró Leonárd és Nagy Judit
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EÉ: – Elsőként engedd meg, hogy gratuláljak 
neked, hogy sikeresen megszerezted a PhD-
fokozatot a történelemtudományok területén.

– Nagyon köszönöm, hosszú évek ku-
tatómunkájának gyümölcseként született 
meg a disszertáció, amelyet október közepén 
védtem meg az Auditórium Maximumban. 
Az értekezés címe „Agrártermelés és agrár-
társadalom Hajdúnánáson az 1930-as évek 
második felétől az 1970-es évek végéig”. A 
vizsgált időszak kutatása számomra sze-
mélyes okok miatt is nagyon fontos. Bará-
taim, ismerőseim körében közismert nánási 
lokálpatriotizmusom. Úgy érzem, hogy a 
családomnak, a felmenőimnek is tartoztam 
azzal, hogy alaposan is föltárjam a múltnak 
ezt a területét, de munkám során mindvégig 
az a cél lebegett előttem, hogy egy szélesebb 
körben is használható közlemény legyen a 
kutatómunka végeredménye. A védésemre 
szép számmal látogattak el intézeti munka-
társaim, kollégáim, rokonaim és barátaim, 
így talán sikerült elérni az egyik célkitűzést, 
az eredmények széles körű ismertetését. 
Őszintén megvallom, nagyon jóleső érzés volt 
az a támogatás, az a pozitív hozzáállás, amely 
a védésen jelen lévőkből felém áradt. Külön 
szeretném megköszönni feleségem, Eszter 
támogatását, hiszen segítsége nélkül aligha 
tudtam volna véghez vinni kutatási terveimet. 
Szeretném továbbá megköszönni a támogatá-
sát és szakmai meglátásait témavezetőmnek, 
Orosz István akadémikus úrnak. Felemelő 
érzés volt, amikor a védés után a nagy deb-
receni agrártörténeti hagyományokról szólt 
a jelenlévőkhöz. 

Interjú dr. Csiszár Imrével, a DE HKSZK Egyetemi Kollégiumi Igazgatóságának vezetőjével, 
a DOSz tiszteletbeli elnökével
EÉ: – Úgy, tudom, más formában is próbálod 
átadni azokat az ismereteket, amelyeket kuta-
tásaid és tanulmányaid során szereztél.

– Kutatóként mindig azt vallottam, hogy 
egy kutatást befejezni sosem lehet, legfeljebb 
egy-egy fejezetét zárhatjuk le, fenntartva 
a mindenkori továbbfejlesztés igényét. Így 
természetesen a jövőben is dolgozom majd 
a kutatási területemen, és emellett folytatom 
azokat az etnográfiai vizsgálatokat is, me-
lyeket a Magyar Tudományos Akadémia és 
a Debreceni Egyetem együttműködésében 
létező Néprajzi Kutatócsoport tudományos 
segédmunkatársaként folytatok. Emellett 
évek óta tanítok is a Bölcsészettudományi 
Karon, amit az egyik legszebb hivatásként 
tartok számon. Mindig öröm számomra, 
amikor bemegyek a hallgatókhoz, hiszen 
tudásszomjuk, nyitottságuk és érdeklődésük 
engem is újabb és újabb energiákkal tölt fel, 
motivál a jobb munkavégzésre. 
EÉ: – Mik a további tudományos terveid?

– Rövid időn belül szeretném a disszer-
tációmat monografikus formába rendezni, 
hogy nyomtatott könyvként is megjelen-
hessen. Reményeim szerint itt arra is lesz 
alkalmam, hogy visszaillesszem azokat a 
részeket az írásba, amelyeket a disszertációra 
vonatkozó terjedelmi korlátok miatt kellett 
kivennem. 
EÉ: – Korábban több mint két évig tevékeny-
kedtél a Doktoranduszok Országos Szövetsége 
elnökeként. A fokozatszerzéssel teljesen meg-
szakadt a kapcsolatod a szervezettel?

– Tavaly, amikor leköszöntem az elnöki 
tisztségről, az a megtiszteltetés ért, hogy a 
DOSz Küldöttgyűlése tiszteletbeli elnöki 
címet adományozott nekem. Én igyekeztem 
rászolgálni erre a kitüntetésre és a magam 
módján továbbra is segíteni a szervezet mun-
káját. Az ősz folyamán a Doktoranduszok 
Országos Egyesülete elnökévé választottak, 
ami egy, a köztestületi DOSz munkáját segítő 
civil szervezet. Célja, hogy fundraisinggel 
és pályázati tevékenységgel próbálja megte-
remteni a DOSz és a Tudományos Osztályok 
működésének feltételeit. A DOSz működése 
egyébként szerintem igazán jó irányban 
halad, továbbra is gyakran egyeztetek a 
szervezet új vezetőivel. Kiemelném közülük 
a debreceni dr. Kőmíves Péter Miklóst, aki 
általános elnökhelyettesként és felsőoktatási 

szakértőként is igen értékes munkát végez a 
magyar doktoranduszok érdekében.
EÉ: – Mostanában sokat lehetett olvasni a 
doktori képzések tervezett reformjáról, hogyan 
értékelnéd az Országgyűlés elé terjesztett 
koncepciót?

– Meglátásom szerint a DOSz nagyon 
eredményes érdekképviseleti munkát foly-
tatott az utóbbi egy évben. A reformcsomag, 
amelyet az EMMI Felsőoktatásért Felelős 
Államtitkársága készített elő, minden-
ben harmonizál a szakmai tervezetek, 
így különösen az MRK, ODT és a DOSz 
által képviselt nézetekkel. A DOSz már 
köztestületté alakulása óta folyamatosan 
napirenden tartotta az ösztöndíjas doktori 
időszak meghosszabbításának és a doktori 
ösztöndíjak emelésének ügyét. A tárgyalások 
során mindvégig hangsúlyoztuk ugyanakkor, 
hogy a doktori ösztöndíjak emelése mellett 
fontos az oktatói és kutatói bérek rendezése. 
Emellett a DOSz arra is rámutatott, hogy a 
doktori képzés rendszerében már most jelen 
lévő PhD- és DLA-hallgatók ösztöndíját is 
emelni szükséges, hiszen a következő évtől 
bevezetésre kerülő ösztöndíjfejlesztés csak 
felmenő rendszerben valósul meg. A DOSz 
folyamatos egyeztetésben van az EMMI-
vel. Legjobb tudomásom szerint komolyan 
körvonalazódni látszik egy, a felsőbb éves 
doktorandusz hallgatók ösztöndíját telje-
sítményalapon, pályázati úton kiegészíteni 
hivatott ösztöndíjrendszer.
EÉ: – Az oktatói, kutatói tevékenység mellett bő 
egy éve az Egyetem összevont kollégiumainak 
igazgatójaként is tevékenykedsz.

Elhivatottság, lelkesedés és kitartó 
munka: ezek a siker kulcsai
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– Igen, valóban engem ért az a meg-
tiszteltetés hogy a DE HKSZK Kollégiumi 
Igazgatóságát vezethetem. Szervezetünk a 
Pilishegyi Péter igazgató kollégám vezetése 
alatt álló, a nem tanulmányi jellegű hallgatói 
szolgáltatások széles spektrumát átfogó nagy 
egység, a Hallgatói Kapcsolatok és Szol-
gáltatások Központja keretében működik. 
Jelenlegi működési keretei 2014 tavaszán, az 
egyetem vezetése és a Körösparti Péter irá-
nyította Egyetemi Hallgatói Önkormányzat 
kezdeményezésére alakultak ki. Ez nagy ki-
hívás, hiszen a centrumstruktúra lebontásával 
végre ezen a téren is teljeskörűen végbe ment 
az integráció, így kialakulhatott az ország 
legnagyobb egységes kollégiumi rendszere. 
Én hosszú évekig laktam a Kossuth Lajos 
III-as Kollégiumban és előtte más egyetemi 
kollégiumokban is, ahol szeniorként, a kol-
légiumi bizottságok aktív hallgatói tagjaként, 
az üzemeltetéssel összefüggő feladatokkal 
is megismerkedhettem. Most lehetőségem 
nyílik arra, hogy egy kiemelten felhasználó-
barát, az európai igényeknek és elvárásoknak 
maximálisan megfelelő kollégiumi rendszer 
vezetőjeként szolgáljam az egyetemi polgár-
ság érdekeit. Ebben nagy segítségemre van 
a Kollégiumi Igazgatóság munkatársainak 
lelkes és elhivatott csapata is. 
EÉ: – Voltak fejlesztések az elmúlt időszakban 
az egyetemi kollégiumokban?

– Igen, a Debreceni Egyetem kiemelt pri-
oritásként kezeli a kollégiumi infrastruktúra 

folyamatos korszerűsítését, fejlesztését. Meg-
győződésünk, hogy a hallgatók teljesítményét 
jelentősen javítja, ha lakhatási körülményeik 
is jobbak lesznek. Ennek érdekében az utóbbi 
időszakban a Veres Péter Kollégiumban is 
megvalósult több kollégiumi szoba teljes körű 
felújítása a plafontól a padlózatig, a vezetékek-
től a bútorzatig, továbbá az őszi szemesztertől 
több felújított közösségi helyiség, így min-
denekelőtt konyha, folyosó, lépcsőház áll a 
hallgatók rendelkezésére. Vannak azonban 
olyan fejlesztések, amelyek kevésbé látvá-
nyosak, de jelentőségük mégis vitathatatlan, 
ilyen például szintén a Veres Péter Kollégium 
esővíz-elvezető rendszerének korszerűsítése. 
EÉ: – Milyen tervekkel vág bele a Kollégiumi 
Igazgatóság a 2016-os évbe?

– Az idei évben is jelentős forrást tudtunk 
fejlesztésre, felújításra fordítani. Az Egyetem 
rektori és kancellári vezetésének kiemelt célja, 
hogy élhetőbbé varázsolja az Egyetem által 
biztosított szálláshelyeket, ezzel is elősegítve 
a hallgatók beilleszkedését, azt, hogy minél 
otthonosabban érezhessék magukat egyetemi 
éveik alatt. Néhány nap múlva azonban egy 
rövidebb időre mégis kiürülnek a kollégi-
umok, hiszen a hallgatók is családi körben 
töltik az ünnepeket. Valamennyi munkatár-
sam nevében szeretnék az egyetem minden 
polgárának meghitt, áldott, békés karácsonyi 
ünnepeket és egészségben, eredményekben és 
szeretetben gazdag újévet kívánni.

Ölveti László
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Lassan már hazánkban is elhomályo-
sítja a Jézuskát a Mikulás, akit eltérő 
kultúrák különbözőképpen ünne-
pelnek. A jó magyar példa a húsvéti 
csokinyúl mikulásos celofánban.

Még óvodában történt, hogy lelepleztem 
a Mikulást: nagycsoportosként az ünnep-
ségen szépen körbeültünk a teremben és 
vártuk, hogy a piros ruhába öltözött, fehér 
vattaszakállú jótevő egyenként kihívjon 
mindenkit és átadjon egy csomagot, benne 
egy kis édességgel. A szemüvege nagyon gya-
nús volt, mintha már láttam volna korábban, 
sokszor. Amikor engem szólított ki néhány 
kedves, dicsérő mondattal felvezetve, akkor 
már a hangja is nagyon ismerős volt, addig 
valahogy nem is figyeltem rá, valószínűleg 
egyáltalán nem érdekelt, mit mond a többi-
eknek. Emlékszem, éreztem, hogy csalódott 
vagyok, csak ennyire futotta? Felálltam a 
kis óvodás padról, kimentem a Télapóhoz, 
és köszöntem neki: Csókolom, Mária néni! 
A zavarra emlékszem csupán, határozottan 
kizökkentettem az óvodaigazgató kedvenc 
óvónőmet, de azt meg nem éreztem jo-
gosnak, hogy ha már ott van előttem, ne 
köszönjek neki. 

Ezek után azokon az amerikai családi 
filmeken, ahol a játékáruházi Mikulás részeg 
volt, én már csak legyintettem, tudtam én, 
hogy nem igazi, és még iszik is. A Mikulás-
sal azóta is sok baj van, épp egy hete Sao 
Paolóban történt Brazíliában, hogy egy 

Gőzhajón jön 
és helikoptert lop a Mikulás

Mikulásnak öltözött ember ellopott egy 
helikoptert. A gép légitaxiként működött, a 
sofőr naivan azt hihette, hogy majd szállnak 
házról házra és osztják a szeretetet, ám a 
végállomás egy farm volt, ahol beszállt egy 
haver, akivel a Télapó megkötözte a pilótát 
és kirúgták a semmibe, a helikopterrel pedig 
elszeleltek. A pilóta pár óra után kirágta 
magát és értesítette a rendőröket. De vajon 
milyen személyleírást tudott adni?

Baj van a hollandoknál is. Rasszista a 
Mikulás. Náluk egyébként az egész ünnep 
nagyon máshogy van. A Mikulás hagyomá-
nya a 4. században elhunyt Szent Miklós püs-
pökhöz kapcsolódik, akinek az ajándékozó 
szerepére utal a toposz: (a szerbek, horvátok, 
görögök, bolgárok azonban inkább tengeri 
védelmezőként tekintenek rá, hisz a hajósok 
megmentéséről is szól legendája.) Miklós 
püspök felfedezi, hogy egy embernek már 
a lányait kell áruba bocsátani, hogy életben 
maradjanak, olyan szegények. Hogy ne pros-
tituálja gyermekeit, a püspök egy pénzzel teli 
zsákocskát dob be a családhoz az udvarra, 
amit még kétszer megismétel – ez a legenda 
erősíti fel Miklós adományozó szerepét. A 
lappföldi Mikulás hagyományának köszön-
hetően rénszarvassal jár házról házra és oszt 
ajándékot, érdemes megfigyelni azonban 
a profanizálódását, ami különösképp az 
amerikai kultúrában ment végbe és vált egy 
joviális öregúrrá. A hollandoknál azonban 
Spanyolországból érkezik gőzhajóval. Part-
raszállás után fehér lóra pattan, és segítői, a 

Fekete Péterek segítségével ugrál háztetőről 
háztetőre, a gyerekeknek mézeskalácshoz 
hasonló ünnepi kekszet oszt. Eljövetelét 
élőben közvetíti a tévé, a rádió, tömegek 
várják a teljes püspöki díszben megjelenő 
Mikulást. A hollandoknál a december 6-i 
ünnepnek nagyobb a társadalmi súlya, mint 
a karácsonynak, ott ugyanis ekkor ajándé-
kozzák meg egymást, az országra jellemző 
különös szokásként az ajándékok mellé 
mindenki versikét ír a hozzátartozóknak. 
Az egész furcsaság onnan ered, hogy a 19. 
század derekán volt egy holland tanító, aki 
írt egy nagy képeskönyvet a Mikulásról és 
szolgáiról, amiben kitalálta, hogy Spanyol-
országból jön gőzhajóval a nagy ajándékozó, 
s ez annyira meggyökeresedett a kultúrában, 
hogy azóta is átörökítik generációról generá-
cióra. Tavaly azonban valami megváltozott. 
A holland Mikulást kísérő Fekete Péterek 
ugyanis feketék, amiről az amszterdami 
közigazgatási bíróság kimondta, hogy a 
fekete bőrű emberek negatív sztereotípiája-
ként értelmezhető és a rasszizmust erősíti. 
A tüntetések pedig idén is több helyszínen 
folytatódtak Hollandiában.

Mindezt átgondolva talán még mindig a 
finnek vannak a legszerencsésebb helyzet-
ben, mert nekik ott van Joulupukki, akiről 
nem derül ki, hogy valakinek az óvónője, 
a vállalat portása, egy ismerős apuka vagy 
egy helikoptertolvaj szélhámos. Azt azon-
ban érdemes tudni, hogy ha valaki vesz egy 
fapados repjegyet és elutazik Finnországba, 
akkor december 6-án ne várja ott a Miku-
lást és ne csodálkozzon a népünnepélyen, 
ugyanis az a finnországi függetlenség napja. 
Azt viszont már csak halkan jegyzem meg, 
ahogy remélem, Mária nénire is köszöntem, 
és nem romboltam le minden csoporttár-
sam Mikulás-képét, hogy a kedves piros 
orrú rénszarvasokból szerte északon főzik 
a pörköltet.

Szabó Laci 
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Környezet- és természetvédelemmel foglalkozó szer-
vezetek várták a hallgatókat november 25-én a Zöld 
Börzén.

A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának Környe-
zetvédelmi Bizottsága – az európai hulladékcsökkentési héthez 
is csatlakozva – ismét zöldbe öltöztette a Debreceni Egyetemet. 
A tavalyi évhez hasonlóan most is a Böszörményi úti campus 
aulája adott otthont a Zöld Börzének. Az esemény megnyitóján 
Komlósi István, az Agrártudományi Központ főigazgatója el-
mondta: nem véletlen, hogy ismét a Böszörményi úti épületben 
tartják a rendezvényt: a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és 
Környezetgazdálkodási Kar céljai ugyanis egybevágnak a DEHÖK 
Környezetvédelmi Bizottságának célkitűzéseivel.

– Amikor a Zöld Börzét kitaláltuk, fontos célokat fogalmaz-
tunk meg. Egyrészt, hogy minél több hallgató részt tudjon venni a 
programon, másrészt pedig, hogy a hallgatók közelebb kerüljenek 
a környezet- és természetvédelemhez. A standoknál olyan szerve-

„Zöldbe öltözött egyetem”
zeteket találnak, melyek aktívan tesznek a környezetükért a min-
dennapokban. Emellett sok hallgató szakmai gyakorlati helyet vagy 
szakdolgozati témát is találhat a börzén – fejtette ki Gyulavári Attila 
Zsolt, a DEHÖK Hallgatói Környezetvédelmi Bizottságának elnöke.

A börzén a kiállítók között képviseltette magát: a Zöld Kör, az 
I-Bolt, az egyetem Természetvédelmi Állattani és Vadgazdálkodási 
Tanszéke, a KRF Öko-Klub, a KRF Hallgatói Önkormányzat, a 
Rónaőrző Természetvédelmi Egyesület, a BioDoboz, a Magyar 
Madártani és Természetvédelmi Egyesület, a Debreceni Regi-
onális Közlekedési Egyesültet, a Szatyor Debrecen Egyesület, a 
Tiszatáj Környezet- és Természetvédelmi Közalapítvány, a Magyar 
Kerékpáros Klub Debreceni Területi Szervezete, a Madárkórház 
Alapítvány, a Nagyerdei Kultúrpark, valamint a Natúr Centrum. 
A kiállítók mellett kreatív és kézműves asztaloknál újrahaszno-
sított tárgyakat készíthettek az érdeklődők, akik pedig kikapcso-
lódásra vágytak, egy tea mellett természetfilmeket nézhettek a 
filmsarokban.

DEHDK PR- és Sajtóiroda

Az egészséges táplálkozás és életmód fontosságára hívták 
fel a figyelmet a hallgatók négy napon át az egyetemen.

A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának Egészség-
ügyi Bizottsága hatodik alkalommal szervezte meg az Egészség 
Expót november 23–26. között az egyetem három helyszínén – a 
Műszaki Karon, a Főépület Díszudvarán és a Böszörményi úti 
Campus Aulájában. A szervezők zöldségsaláták, egyedi gyü-
mölcsturmixok, egészséges gyorsételek mellett érlelt sajtokkal 
és teljes kiőrlésű termékekkel, gyümölcslevekkel is készültek 
az EXPO-ra. A programot tovább színesítette, hogy nemcsak 
kóstolhattak, hanem BMI-mérésen, mentálhigiénés és dietetikai 
szaktanácsadáson is felmérhették testi és lelki egészségállapotukat 
a hallgatók. A szakemberek olyan kérdésekben is tanácsot adtak, 
hogy mit, mikor és mennyit lehet enni, vagy miért hívják fehér 
méregnek a cukrot, és mi az a glikémiás index. A szervezők a sze-
mélyes tanácsadás mellett előadásokkal is készültek. Répási Ákos 
az antioxidánsokról, Keresztesi Péter az egészséges táplálkozásról, 
míg Szabó Pál az evészavarokról tartott előadást a fiataloknak.

– Az idei rendezvény különlegessége, hogy nem főtt ételekkel 
készültünk, hanem a hallgatók számára könnyen, gyorsan elkészít-

EXPO az egészségért

hető fogásokkal. Úgy érzem, fontos, hogy minél többen megtudják 
azt, hogyan lehet akár apró trükkökkel is egészséges életmódot 
becsempészni az életünkbe – mondta Molnár Valéria, a DEHÖK 
Egészségügyi Bizottságának elnöke.

A programokat követően teasarokkal és fotókiállítással is vár-
ták az érdeklődőket. Az Egészséges táplálkozás és testképzavarok 
címmel meghirdetett fotópályázat legjobban sikerült alkotásaira 
mindhárom helyszínen szavazhattak az EXPO résztvevői.

DEHDK PR- és Sajtóiroda
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AKTUÁLIS ÁLLATKERTBŐL JELENTJÜK

TAPÍRBÉBI SZÜLETETT, 
ADJUNK EGYÜTT NEKI NEVET!

A csíkos, pöttyös kisfiú több mint 4000 grammos súllyal 13 hó-
napnyi vemhességet követően egy november végi hajnalon látta 
meg a napvilágot. A 7 éves Samu és a 8 éves Luna dél-amerikai 
tapír szülők harmadik utódja a fűtött búvóban már megleshető.  
A most született apróságnak még keressük a nevet, ehhez várjuk 
a javaslatokat az info@zoodebrecen.hu címen.

Facebook.com/debrecenzoo

Írta: dr. Nagy Gergely Sándor alelnök

INDUL A TÉLI MADÁRETETÉS

A téli madáretetés a hideg, fagyos időjárás beköszöntével kez-
dődik. Az etetés nagyon fontos a madarak számára, hiszen ezzel 
segítjük őket az áttelelésben. A madáretetés nagy felelősséggel 
jár, mivel a madarak gyorsan hozzászoknak a táplálkozási helyek-
hez, és messziről is képesek a biztos forrásokhoz elrepüli. Az első 
élelemkiszórástól kezdve folyamatosan kell pótolni a táplálékot 
(nem sózott magvak, pl.: napraforgómag, köles, dió, mogyoró 
stb., alma, állati zsiradék, vaj, háj), mert ha hirtelen abbahagynánk, 
akkor az odaszokott madarak nem biztos, hogy találnak a közelben 
további élelemforrást, és elpusztulnak. A kis testtömegű madarak 
esetében a tartalékaik csak annyira elegek, hogy egy fagyos téli 
éjszakát túléljenek, majd elrepüljenek az általunk kihelyezett 
táplálékforráshoz. Javasoljuk, hogy folyamatosan ellenőrizzék 
az etetőket és 2-3 naponta töltsék fel őket, valamint, ügyeljenek 

a vízutánpótlásra is, 
ami egy cserépalá-
tétnyi vízzel az etető 
mellett kihelyezve 
elegendő segítség 
a madarak számára. 
Az etetés a tavaszi 
fagyok végéig tart.

 A Környezetvé-
delmi Bizottság is he-
lyezett ki a Debreceni 
Egyetem területén 
3 db madáretetőt 
az elmúlt 4 év alatt. 
Az első az ÉTK-nál, a 
második az ATK-n és 
a harmadik a Kassai 
úti campusnál lett 
kihelyezve. Minden 
etetési időszakban 
a Bizottság tagjai 
pótolják a magokat, 
illetve felügyelik az 
etetők állapotát is.
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VISSZATEKINTÉS

„FINANCIALIZATION OF NATURE”

November 14-én a Tiszatáj Környezet- és Természet-
védelmi Közalapítvány szamárháti látogatóközpontjában 
lehetőségünk nyílt megismerni a vidéki élet környezeti és 
társadalmi hatásait. 

A bemutatógazdaságban a magyarság olyan értékeivel 
találkozhattunk, mint a szürkemarha vagy a mangalica, 
illetve mélyebb ismereteket szerezhettünk a fenntartható 
mezőgazdaság fontosságról. A hétvége során részesei 
lehettünk a Magyar Természetvédők Szövetsége által 
bemutatott előadásnak, amelynek központi témája volt 
a gazdaság, azon belül a pénz befolyása a természetre. 
Ennek kapcsán egy új jelenséget vizsgáltunk, melyet 
„financialization of nature”, azaz a „természet beárazása” 
néven említettünk. A pénz témakörében többek között a 
bankok és multinacionális cégek uralmát, világgazdasági 
szerepét elemeztük, azok haszonorientáltságáról, módsze-
reiről, társadalmi és környezeti hatásairól beszélgettünk. 

A gondolatébresztő előadás végén az emberek érték-
rendjének és szemléletváltásának szükségességét fogal-
maztuk meg a kihívások megoldásaként.

Írta: Pálfi Zsuzsa bizottsági tag

EURÓPAI HULLADÉKCSÖKKENTÉSI HÉT

Bizottságunk idén ötödik alkalommal szervezte meg a Zöld 
Börzét. Eseményünkkel ebben az évben az Európai Hulladék-
csökkentési Héthez is csatlakoztunk, amely november 21–29. 
között került megrendezésre.

Az Európai Hulladékcsökkentési Hét eseménynek fő célja, 
hogy ráirányítsa a figyelmet a hulladékkeletkezés megelőzé-
sének, a keletkezett mennyiség csökkentésének, a termékek 
újrahasználatának, valamint az anyagok újrahasznosításának 
fontosságára. 

Az összeurópai akciósorozat szervezői minden évben egy 
központi témára fűzik fel az eseménysort. Idén ez a „Hozz ki 
többet kevesebből!” gondolat, amelynek lényege, hogy minél 
kevesebb erőforrás felhasználásával érjük el ugyanazt a meg-
szokott eredményt.

írta: Kavasánszki Réka bizottsági tag

MÓRAHALMI SZEMÉTSZEDÉS

HÖOK és a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzata 
szemétszedési akciót szervezett Mórahalom térségében. 2015. 
október 19-én kora reggel elhivatott és lelkes hallgatók útra 
keltek, hogy a déli határnál elhelyezkedő településen a helyi 
önkormányzat munkatársaival együttműködve tisztítsák meg 
a területet. A zsákba szedett tárgyak listája között volt hálózsák, 
plüssmaci, tisztálkodási szerek, cipő, táska, ruha és még sorolhat-
nánk. A munka jó hangulatban zajlott, a feladat közben érdekes 
beszélgetések is kialakultak a jelenlegi menekült helyzetről.

Írta: Deák Dóra bizottsági tag
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Antal Botond Miklós verse

Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZELET

Terhes Árpád: Téltemető

Kérlek, nézz a szemembe

Minden reggel veled kelek és fekszem 
Rád gondolok szüntelen
Szemeid fényét keresem, 
Látni akarlak
Tudom kétség marcangol, 
Olvasok benned, tudod jól
Nem kétségbeesett gőgből mondom… 
Érezni akarlak
Legnagyobb vágyam a legnagyobb átkom 
Börtöncellába zártam
A kulcsot görcsösen szorítom, 
Csókolni akarlak
Ne nézz félre mikor hozzád szólok, 
Ha fáj is, add azt a csókot!
Aztán, majd lesz valahogy… 
Szeretlek! Szabad?

2015. július 31.
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Idén második alkalommal kerül megrendezésre a Deb-
receni Egyetemi Színház által szervezett adventi kon-
cert. Ennek apropóján beszélgettem dr. Lieli Pállal, aki 
kiemelkedő tudományos és pedagógusi munkáján túl 
kiváló zenész is. A szerencsésebbek már számos alkalom-
mal hallhatták magával ragadó fuvolajátékát egyetemi 
berkeken belül és kívül is.

EÉ: – Hogyan alakult ki rendíthetetlen szerelme a zene iránt, és 
melyek voltak a mérföldkövek?

– Szülővárosomban, Mohácson kezdődött a „zenei pályafu-
tásom”. A városban egy kis amatőr szimfonikus zenekar és egy 
fúvószenekar is működött, és 1961 nyarán – akkor végeztem el 
az általános iskola 8. osztályát – éppen fuvolistahiány volt. István 
bátyám ugyanis, aki szintén ezen a hangszeren játszott, tanulmá-
nyai miatt elkerült a városból. Máig hálás vagyok Tornai Ferencnek 
(Franzi bácsinak), a fúvószenekar akkori vezetőjének, aki az első 
hangszert a kezembe adta. Ezután már folyamatos volt a fejlődés 
kiváló tanáraimnak köszönhetően, az azonban mindig is világos 
volt számomra, hogy – bármennyire is szerettem kezdettől fogva 
a zenekari muzsikálást – képzésem hiányosságai miatt és kellő 
tehetség híján soha nem lehet belőlem hivatásos zenész. Mivel 
másik fő érdeklődési területem az idegen nyelvek tanulása volt, 
ezért jöttem 1965-ben Debrecenbe, az akkori Kossuth Lajos Tudo-
mányegyetem orosz–angol szakára. Hála Istennek, az egyetemen 
sem maradtam muzsikálási lehetőség nélkül, hiszen a 60-as évek 
második felében működött az egyetem Corelli-kamarazenekara 

Papp Lászlónak, az áldott 
emlékű Paci bácsinak a ve-
zetése alatt.

Az egyetem befejezése 
után nem sokkal, 1971-
ben találtam meg az utat a 
Lyrához, amely akkor, és még 
hosszú évtizedekig, Közal-
kalmazottak Szimfonikus 
Zenekara néven működött. 
Itt lettem 2. fuvolista, ezt a 
posztot azóta is betöltöm, 
valamint a konferanszié sze-
repkör is az enyém.

A templomi közösség-
nek, amelynek feleségemmel 

Fuvolamuzsika szárnyain a karácsony felé

együtt tagjai vagyunk, működik egy kis énekkara, ahol örömmel 
dörmögök a basszus-szólamban, és ahol a zene és a hit áhítata 
erősíti egymást.

Kiemelném még véletlen találkozásomat mostani zenész tár-
saimmal, akik újabb löketet adnak, inspirációt jelentenek a foly-
tatáshoz. Az pedig külön öröm számomra, hogy az angol szakos 
hallgatók körében találtam rá Féder Krisztinára, Kricsán Lillára 
és Babits Orsolyára, akik nemcsak szakmailag, hanem zeneileg, 
de még inkább emberileg is közel kerültek hozzám.
EÉ: – Miért fontos az Ön számára a muzsikálás? Milyen érzelmi 
többletet jelent az életében a zene, a közös zenélés élménye?

– A muzsikálás számomra elsősorban zenekari muzsikálást 
jelent, és mindig is azt jelentette. Nem tudom megfogalmazni 
azt az örömöt vagy hátborzongató élményt, amelyet a kollektív 
játék még amatőr szinten is – no nem mindig, de nagyon-nagyon 
sokszor – fölkelt bennem. Ez bepillantást enged egy olyan világba, 
amelyet ajándékba kapunk, és amely egyedül méltó az emberhez. 
Azt hiszem, aki valaha is játszott zenekarban, tudja, miről beszélek. 
Természetesen ez a társaság baráti közösséget is jelent számomra. 
Szerencsére még vagyunk néhányan, akikkel együtt éltem át ezt az 
időszakot, mint ahogy, fájdalom, nagyon sokan már az égi zenekar-
ban muzsikálnak. A próbák, a koncertek igen sokszor segítettek át 
válságosabb periódusokon vagy egyszerűen csak rosszabb hangu-
latokon, a külföldi turnék pedig meghatározó élményt jelentettek 
zeneileg és az emberi kapcsolatok szempontjából egyaránt.

Az a közhely jár az eszemben, hogy zene nélkül lehet élni, 
de nem érdemes. Úgy gondolom, hogy aki ezt a világot megal-
kotta, egy csodálatos nagy harmóniába ágyazta az egészet, és az 
emberiség néhány kivételezett zsenijének, Bachnak, Mozartnak, 
Beethovennek és a többieknek, megengedte, hogy ezt a harmó-
niát közvetítsék nekünk, egyszerű halandóknak. Ha ebből akár 
előadóként, akár hallgatóként egy kicsit is részesedni tudunk, 
nem élünk hiába.

Várunk minden kedves érdeklődőt az adventi koncertre, ahol 
csupaszív, elhivatott zenészek kalauzolnak bennünket a fent 
említett harmónia világában. A DESszert 2015. december 10-én 
(csütörtökön) lesz 19 órától a Kölcsey Központ Bényi Árpád ter-
mében. 3 fuvola 1 cselló – fellépnek a Debreceni Egyetem angol 
szakos hallgatói: Babits Orsolya, Féder Krisztina, Kricsán Lilla. 
Vezetőjük: dr. Lieli Pál, az Angol-Amerikai Intézet nyugdíjas 
adjunktusa. A belépés ingyenes!

Oláh Gréta
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Áfra János egyetemünk Irodalom-
tudományok Doktori Iskolájának 
PhD-hallgatója, de valószínű, sokan 
ismerik költőként, szerkesztőként, 
kultúraszervező személyiségként. 
Ebben az évben a Két akarat című 
kötetével elnyerte a Horváth Péter 
Irodalmi Ösztöndíjat, amelyet a legtehetségesebb pálya-
kezdők kaphatnak meg.

EÉ: – Hogyan kerültél a jelöltek közé, akik esélyesek voltak az ösz-
töndíjra?

– A Horváth Péter Irodalmi Ösztöndíjat néhány éve alapítot-
ták. Különlegessége, hogy nem állami elismerés, hanem magán-
támogatásból jött létre. Dr. Horváth Péter Németországban élő 
magyar cégvezető alapította, de egy komoly szakmai kuratórium 
dönti el, ki érdemli meg adott évben a díjat. Elsőként a könyvek 
kiadói terjesztik fel az elmúlt év általuk legjobbnak ítélt próza- és 
versesköteteit, amelyeknek a szerzői maximum 35 évesek lehet-
nek. Ezekből válogatva alakul ki egy tíz könyvből álló lista, amit 
közzétesznek, bevonva a különböző médiumokat, így nagyobb 
figyelmet koncentrálva a fiatal szerzők munkásságára. Ebbe a tízes 

A legtehetségesebb 
fiatal költő 
2015-ben 

listába bekerülni már önmagában egy elismerés, hiszen minden 
évben több száz mű kerülhet szóba lehetséges díjazottként. Nagyon 
örültem, amikor kiderült, hogy a Két akarat is ott van a tízben. A 
listát aztán leredukálták három főre, s meghívtak bennünket egy 
díjátadó ünnepségre, felolvastunk, majd a helyszínen dőlt el, ki 
kapja meg az ösztöndíjat, végül egy méltató szöveg hangzott el a 
friss könyvről. Idén az volt az esemény szépsége, hogy Esterházy 
Péter is eljött, aki az elmúlt hónapokban súlyos betegsége miatt nem 
volt jelen efféle rendezvényeken. Nagyon jó volt vele személyesen 
beszélgetni, érezni benne a lelkesedést, hogy fontosnak látja ezt a 
kezdeményezést, illetve eredményesnek azt, amit csinálok. 
EÉ: – Hogyan fogadtad, amikor kiderült, hogy bekerültél a legjobb 
tízbe, majd a legjobb háromba is? Mikor fordult meg a fejedben, 
hogy akár meg is nyerheted a Horváth Péter Irodalmi Ösztöndíjat?

– Voltak előítéleteim az ösztöndíjjal kapcsolatban, hiszen ha 
megnézzük a tízes listát, nem nagyon találunk rajta vidéki szerzőket. 
Ebben az évben például rajtam kívül mindenki budapesti volt, vagy 
legalábbis ott él. Ez általában így megy, nagyon nehéz észrevehetővé 
válni a fővároson kívül tevékenykedve, de hasonló a helyzet sok terü-
leten. Ettől még őszintén szólva reménykedtem, hogy a könyvem fel 
fog kerülni a tízes listára, azt viszont egyáltalán nem vártam, hogy a 
három esélyes közé kerülök vagy megnyerem az ösztöndíjat, hiszen 
ez jelenleg a legjelentősebb fiatal irodalmi elismerés.
EÉ: – Az ösztöndíjjal jár egy nagyobb pénzösszeg, illetve egy egy-
hónapos stuttgarti és berlini ösztöndíj. Hogyan szeretnéd ezeket 
„befektetni”?

– A pénz egy részét szeretném a családom támogatására for-
dítani, a másik részét pedig lakásalapként használom majd. Ez a 
legmagasabb összegű, fiataloknak járó irodalmi díj, de nem ezért 
fontos elsősorban. A stuttgarti és berlini alkotóházakban eltölthető 
idő egy nagyon jó lehetőség, hogy az írásra koncentrálhassak, hiszen 
eddig huzamosabb alkotómunkára sosem volt lehetőségem, mindig 
foglalkoznom kellett egyéb dolgokkal is. Emellett az ösztöndíjnak 
hála németül is meg fog jelenni az egyik könyvem. Manapság a 
kortárs lírát ritkán adják ki más országokban, pláne nem egy kis 
ország szerzőjének munkáját egy nagy nyugati nyelven. 
EÉ: – Megkaptad az ösztöndíjat, de nem tétlenkedsz. Most lett ötéves 
a KULTer.hu, illetve a Nagyerdei Víztoronyban KULTerdő néven 
programsorozatot indítottatok. 

– A KULTer.hu egy debreceni székhelyű kulturális portál, amely 
már több mint öt éve működik, több tízezer olvasója van havonta 
a Kárpát-medence minden részéről, ami azért nagy szó, mert po-
litikamentesen és minimális forrásokból működik. A születésnap 
alkalmából egy komoly dizájnváltáson ment át az oldal Papp Sándor 
és Varga Máté munkájának, illetve Solymosi Mór logótervének 
köszönhetően. Letisztult, mégis dinamikus arculatot kapott, és 
most már naponta többször is frissül a felület, az egyedi bejegyzések 
mellett kulturális hírszolgáltatással is foglalkozni kezdtünk. 

Már nyáron, a Campus Fesztivál idején is szerveztünk kulturális 
programokat a Nagyerdei Víztoronyban, azóta pedig otthonra 
leltünk az épületben, a korábban rendszertelenül megvalósuló 
rendezvényeink után egy komoly érdeklődésre számot tartó prog-
ramsorozatot indítottunk el itt, az ötéves születésnapunkat is ebben 
az izgalmas környezetben ünnepeltük. Az egyedi atmoszférának 
köszönhetően ez a helyszín hetek alatt az egyik legfontosabb deb-
receni kulturális központtá vált, jó érzés, hogy részesei lehetünk a 
sikersztorinak.

Pálóczi Alexandra
fotó: Szirák Sára
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Debreceni árva gyerekek részére gyűjtenek adományokat az andragógia 
szakos hallgatók és oktatóik az idei AnDragógia eVENT keretében. 
Az eseményen a hagyományok szerint karácsonyi ajándékokat és deko-
rációkat készítenek, de a benevezők között a legjobb süteményeknek 
járó díjakat is kiosztják. Bár a rendezvényt az andragógia szakhallgatói 
szervezik, az bárki számára nyitott, így mindenkit várnak december 9-én 
a főépület 2/4-es termében. 

Fahéj- és narancsillat, gyertya-
fény, mézeskalács, csillagszóró, 
forralt bor, diós bejgli, fenyőfa dí-
szek – vizsgaidőszakban. Egyszóval, 
karácsony. A decemberi ünnepekre 
már november elején elindul a ké-
szülődés, különösen akkor, amikor 
beköszönt a karácsony előtti, négy 
hétig tartó visszaszámlálás. Az ad-
vent. Az ünneplésből az egyetem 
sem maradhat ki. 

Az AnDragógia eVENT az andragógia szakosok hagyományos adventi készülődése, 
amelyet minden évben a szak hallgatói szerveznek. Az esemény ugyanakkor mindenki 
számára nyitott. Itt a karácsonyi időszakra készülődhetünk együtt a barátainkkal, cso-

porttársainkkal és tanárainkkal, fenyőfadíszek és apróbb ajándékok készítésével hangolódva a közeledő ünnepekre. Helye kezdetben 
a főépület 14/3-as termében volt, de a nagy érdeklődés miatt átkerült a nagyobb befogadóképességű 2/4-es terembe. Jelenlegi és volt 
hallgatók is egyaránt örömmel vesznek részt az eseményen. A közös adventi kézműves kuckó – amellett, hogy egy kellemesen eltöl-
tött délután – az andragógia szakos hallgatók számára rendezvényszervezési gyakorlatnak is tökéletes. Számukra az esemény azért is 
fontos, mert az ünnepi hangulat megteremtése közben lehetőség nyílik kapcsolatteremtésre a különböző évfolyamok hallgatóival, sőt 

más szakokon tanulókkal is. Időutazásként segítenek visszahozni 
azoknak az időknek az emlékeit, amikor gyermekként még tételek 
kidolgozása helyett volt időnk rajzokat és saját készítésű karácsonyi 
meglepetéseket csinálni, amikkel könnyeket csaltunk az anyukánk 
szemébe. Sokan ezért is jönnek el, mert máskor nincs lehetőségük 
arra, hogy saját készítésű ajándékokat állítsanak elő a szeretteiknek, 
de a társaság és a hagyományőrzés is jelentős érv a részvételre.

Karácsonyi zenék szólnak, sütemény és szaloncukor vár min-
denkit, de forró tea is. Azért, hogy a program évről évre érdeke-
sebb legyen, és a szervezők is megmutathassák kreativitásukat, 
minden évben van valami újdonság. Tavaly a sütikupa volt az új 
eleme a rendezvénynek, a hallgatók saját készítésű süteménye-
ket hoztak, és a legfinomabbakat, valamint a legötletesebbeket 
díjakkal jutalmazták. Ezt idén is folytatják, azonban idén egy 
jótékonysági elemmel is bővül az esemény, amely tükröződik a 
hivatalos elnevezésben is: „AnDragógia eVENT 4. – Karácsonyi 
készülődés – Mert adni jó.” A karácsony pedig erre az egyik 
legjobb alkalom. A hallgatók ezért játék- és könyvadományokat 
gyűjtenek a Reménysugár Gyermekotthon lakói számára, hogy 
az ott lakó kisgyerekeknek is boldogságban és szeretetben gazdag 
legyen az ünnep. Így nemcsak közvetlen szeretteinknek tudunk 
meglepetést készíteni, de lehetőségünk van arra, hogy egy kisebb 
adománnyal mosolyt csaljunk egy számunkra ismeretlen gyermek 
arcára. Az idei andragógus adventi készülődést december 9-én 12 
és 17 óra között tartják a főépület 2/4-es termében. Ide várják a 
gyerekeknek szánt adományokat is. További információk, aktu-
alitások, képekés kisfilmek is elérhetőek az esemény Facebook-
oldalán, keressétek az AnDragógia eVENT 4-et. 

Bécsi Éva

Adventi készülődés – jótékonykodással
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Idén is megrendezésre került november 9. és 12. között a 
Debreceni Egyetem Pszichológus Szakhete. A rendezvény 
több mint tízéves hagyományra tekint vissza, melyet min-
dig a harmadéves pszichológus hallgatók szerveznek. Az 
esemény nonprofit, és az érdeklődők számára ingyenesen 
látogatható minden évben, a Pszichológiai Intézetében 
és a DE Főépületében. A szervezők arra törekednek, hogy 
minél változatosabb és színvonalas programot állítsanak 
össze, így mindenki megtalálja az érdeklődésének megfe-
lelő előadást.

Az elmúlt években, akár csak most is, 
neves előadók gazdagították a program-
sorozatot. Krizsó Szilvia riporter, újságíró, 
televíziós műsorvezető tartott előadást, A 
meggyőzés művészete: Hiteles és hatásos 
kommunikáció címmel, ahol a jelenlévők 
segítséget kaptak abban, hogyan fejleszt-
hetik kommunikációjukat. Dr. Almási 
Kitti, klinikai szakpszichológus az idén 
megjelent könyvének témájáról beszélt, 
Félelmeink és gátlásaink leküzdése címmel. 
Dr. Csides Kata, A szimbiotikus Ego cím-
mel adott elő a szakhét harmadik napján. 
Az előadó hangsúlyozta, hogy a cím, me-
lyet választott, nem szakkifejezés. Azonban 
remekül megragadta azt, amiről beszélt, a 
résztvevőknek igazi élmény volt. Nyerges 

Csaba a katonapszichológia fejezeteibe vezette be az érdeklődőket. 
Dr. Komor Levente a vezetői tréningekkel kapcsolatos tapasztalatait 
osztotta meg, előadásának második felében a hallgatóság együtt 
oldott meg egy tréningeken gyakori feladatot. Fábiánné Mile Alíz, 
a Csodakutya Alapítvány önkéntese, az alapítvány működésébe 
adott bepillantást, Tücsökkel a csodakutyával. További előadóink 
voltak: dr. Harangozó Judit és Kristóf Róbert, Pudics Zsuzsanna 
és Barlai Zoltán, dr. Fliegauf Gergely, dr. Miklós Dienes Lídia, dr. 

Egy hét pszichológia

Tarnóczi Richárd, Szendi Gábor, Balogh Péter, Debreceni Hősök, dr. 
Kuritárné dr. Szabó Ildikó, Berényi András, dr. C. Molnár Emma, 
Sipos Dávid, Lukács Márton, dr. Szükné Streit Marianna, Dienes 
István, dr. Hárdi Lilla, Szántó Eszter, Kövesi Eszter, Juhász Béla 
Szilárd, Ács János, Bene Ágnes és dr. Győri Szilvia. 

A Pszichológiai Intézet volt és jelenleg is tanító tanárai szintén 
nívós előadásokkal készültek az esemény alkalmából. Molnárné dr. 
Kovács Judit Az egyezkedés lélektana című műhely alatt vezetett be 
minket az érvelés művészetébe. Interaktív módon mi is kipróbálhat-
tuk, hogyan alkudoznánk vevőként és eladóként. Dr. Szemán Nagy 
Anita Nem és pszichopatológia címmel tartott műhelyt. Volt taná-
raink közül dr. Szabó Csaba a hipnózisról és annak a gyógyításban 
való alkalmazásáról beszélt. Dr. Pető Csilla szintén volt oktatónk, 
Sitkei Zoltánnal tartott előadást A sebezhetetlenség-paradoxon, 
hétköznapi hősök- –veszélyhelyzetben dolgozók pszichológia té-
nyezői címmel. Dr. Czigler István Modell és valóság előadása során 
az általános pszichológia rejtelmeibe avatta be az érdeklődőket.

További programok is voltak a meghirdetett előadásokon és 
műhelyeken kívül. Idén is összemérhették fociban a tudásukat 
tanáraink és diákjaink, újra felelevenítettük a Zenei Estet, ahol az 
érdeklődők a muzikális pszichológus hallgatók és tanárok egyéni 
vagy csoportos produkcióját láthattak. Mint minden évben, most is 
a méltó lezárása a szakest volt a Pszichológus Szakhétnek. A Postás 
Üdülőben megrendezett táncestre Árva Bence DJ szolgáltatta a zenét. 
A finom vacsora után a résztvevők hajnalig rophatták a különböző 
korszakok zenéire. 

A Pszichológus Szakhét jövőre is megrendezésre kerül, ahova 
diákjaink sok szeretettel várják az érdeklődőket. A Facebook-
oldalunkon, a honlapunkon jelenleg is elérhetőek vagyunk, és a 
következő évben mind az internetes felületen, mind az egyetem 
területén plakátok formájában reményeink szerint mindenki időben 
értesülni fog az elkövetkezendő szakhetekről. Az idei évi látogató-
inknak köszönjük a részvételt, a támogatóinknak a sok felajánlást. 
Jövőre találkozunk!

Kőrösi Stella, Nagy Éva Katalin, Szabó Flóra, Székely Rita
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Egy héten át jótékonysági akciókban vettek részt magyar 
és külföldi hallgatók egy nemzetközi program keretében.

A Social Erasmus Week az Erasmus Network legnagyobb nem-
zetközi projektjeinek egyike. Az egyhetes programsorozat célja 
minden évben, hogy lehetőséget nyújtson Erasmusos hallgatóknak, 
hogy megismerkedjenek a helyi társadalom problémáival, és a 
helyiek mellett ők is lépéseket tehessenek a problémák megoldása 
felé. Az Erasmus Student Network (ESN), valamint a Debreceni 
Egyetem Hallgatói Önkormányzatának Külügyi Bizottsága idén 
november 16–22. között biztosította a lehetőségeket több mint 
ötven önkéntes számára. 

A programsorozat részeként többek között véradást, tartós élel-
miszer gyűjtéshez gyűjtődoboz dekorálását, gimnáziumi látogatást, 
valamint állatmenhelyen és gyermekek átmeneti otthonában való 
önkénteskedést szerveztek.

A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának Kül-
ügyi Bizottsága idén ősszel, november 10.-én, a Klinika 
Moziban tartotta az International Dinner&FlagParty-t.

Közel 150 magyar és külföldi diák részvételével szervezte a 
félév talán egyik „legízletesebb” rendezvényét a Külügyi Bizott-
ság. A szervezők célja továbbra is az volt, hogy közelebb hozzák 
egymáshoz a magyar és külföldi diákokat a nemzetek konyháján 
és zenéjén keresztül. Az esten megjelent népes külföldi diákok 
csoportja közel húsz különböző országból érkezett. Anglia, Korea, 
Izrael, Kazahsztán, Franciaország, Spanyolország, Olaszország, 
Törökország, Csehország, Lengyelország, Finnország, Litvánia 
és Belgium mellett Portugáliát is képviselték hallgatók. Minden 
nemzet próbálta lehetőségeinek megfelelően bemutatni a saját 
hazája ételkülönlegességeit, melyek közül a kazah lányok rend-
kívül sós sajtja volt a legérdekesebb. Természetesen különdíjas 

Social Erasmus Week az egyetemen

Nemzetközi ételek, nemzetközi diákok

– Nagy öröm, hogy ismét tudtunk segíteni. A mostani kezde-
ményezés abból a szempontból is sikeres, mert a résztvevők közül 
többen jelezték, hogy később is szeretnének visszatérni, és segíteni 
ott, ahol szükséges – mondta Deme Felícia, a Social Erasmus helyi 
koordinátor.

Bár a programoknak vége, aki szeretne, még mindig tud segí-
teni. Többféleképpen is: A Kossuth Kollégiumok konyháiban, a 
HÖK irodában, a Campus Hotel portáján és a Főépület büféjében 
kihelyezett adománygyűjtő dobozokba december 10-ig várják a 
tartós élelmiszereket, amiket a Reménysugár Gyermekotthon 
lakóihoz juttatnak majd el. 

Mindezek mellett pedig egészen tavaszig folyamatosan gyűj-
tik a kupakokat a Kossuth Lajos és Markusovszky kollégiumok 
portáján kihelyezett gyűjtődobozokba, egy beteg kislány orvosi 
kezelésének támogatásához.

DEHDK PR- és Sajtóiroda, fotó: Kiss Petra

is volt, amit egy angol fiú vaníliafagyival tálalt almamorzsával 
nyert el. Az ízlésesen megterített asztalukkal a lett lányok a 
harmadik helyezést érték el. Másodikként a törökök futottak 
be. A dobogó legfelső fokát pedig három cseh diák érdemelte 
ki, akik rendkívül széles cseh- étel és italkínálattal, asztaluk szép 
dekorálásával nyerték el mind a zsűri, mind a közönség tetszését.  
- A Külügyi Bizottság egyik legsikeresebb programja minden év-
ben az International Dinner&FlagParty. Mind a szervezők, mind a 
résztvevő hallgatók idén is kitettek magukért, remek hangulatban 
telt az este. Félévente csak egy alkalommal van ilyen bemutatkozási 
lehetőség a külföldi hallgatóknak, de havi egy alkalommal mindig 
rendezünk magyar főzőesteket is - fogalmazott Erdei Regina, a 
DEHÖK Külügyi Bizottságának elnöke.

Az est folyamán a külföldi diákok büszkén képviselték országuk 
zászlaját és megismerték egymás ételeit illetve tradicionális zenéit. 

Kálvári Múzsa, fotó: Kiss Petra
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„Fontos kapocs, hogy a kutatómunkát és az 
alkotómunkát is a megismerni vágyás hajtja”

 –  beszélgetés dr. Németh Norbert kutatóorvos-zeneszerzővel – 

Dr. Németh Norbert kutatóorvos-
zeneszerző, okleveles közgazdász, 
okleveles egészségügyi menedzser, 
a Debreceni Egyetem Sebészeti 
Műtéttani Tanszékének habilitált 
egyetemi docense, tanszékvezető. 
Kutatási területe: véráramlástan, 
mikrokeringés, mikrosebészet. Hazai 
és nemzetközi orvos társaságok tag-
ja, titkára, alelnöke, 2014-ben Kyotó-
ban az ISEM (International Society for 
Experimental Microsurgery) elnökévé 
választották. Zenei társaságok – pl. a 
Magyar Egyházzenei, a Nemzetközi 
Kodály Társaság – tagja. A Debreceni 
Orvostudományi Egyetem Medikus 
Kamarakórusának alapítója, három 
éven át karnagya. Munkáját számos 
elismeréssel jutalmazták: 
Pro Universitate Juventutis kitünte-
tés (DOTE), MTA Bolyai János Kutatási 
Ösztöndíj, Debrecen Város Kultúrá-
jáért Alapítvány Alkotói Ösztöndíja, 
Ercsi Város Díszpolgára, Csokonai-díj, 
Sun Lee Award…

EÉ: – Tanszékvezető Úr! Zavarba kerül az 
ember, ha meg akarja szólítani Önt, hiszen 
mint a bevezetőből kiderül, fiatal kora elle-
nére annyiféle képzettségre tett szert, hogy 
bármelyiket használhatná, önmagukban is 
választhatná őket élethivatásul. Doktor Úr! 
Művész Úr! Közgazdász Úr! Menedzser Úr! 
Melyik megszólítás a legkedvesebb Önnek? 
Melyik szakma mit jelent az életében?

– Azt szeretem leginkább, ha Norbertnek 
szólítanak, a munkahelyemen egyébként 
tanár úrnak. Gyerekkorom óta orvos, ál-
latorvos vagy tanár szerettem volna lenni. 
A  jelenlegi munkámban furcsa módon 
valamilyen szinten mindhárom benne van. 
Nem a klinikumban dolgozom, a kutatás 
és az oktatás a legfőbb feladatom. Hogy a 
zeneszerzés mit tesz hozzá ezekhez legbelül, 
az érdekes kérdés. Nem mondanám, hogy 

egyik a másik fölébe kerül, mellérendelt 
állapotoknak tekintem őket. Az oktatás- és 
kutatásszervezésben korábbi főnökeim, 
mestereim, Furka István és Mikó Irén pro-
fesszorok jóvoltából régóta benne vagyok, a 
szervezési feladatok így mindig érdekeltek. 
Amikor az egészségügyi szakmenedzser 
szakot elvégeztem, sok ismeret maradt 
meg bennem jó emlékként, a menedzser 
szemlélet, a vezetői kompetenciák, az em-
beri kapcsolatok érzékelése, kezelése. Fontos 
kérdések ezek, függetlenül attól, hogy egy 
cégről vagy egy egyetemi tanszékről van-e 
szó. A Közgazdasági Karon szerzett tudá-
som pedig sokat segít a mindennapokban, a 
tanszékvezetésben, a kutató-, oktatómunka 
megszervezésében, irányításában. Nagyon 
jó eszköztár.
EÉ: – Az első szerzeményét 12 éves korában 
komponálta, a szülővárosában, Ercsiben 
csodagyerekként kezelték? Másabb volt a 
gyerekkora, mint az Önnel egyidőseké? A kez-
deti zenei sikerek soha nem ingatták meg az 
elhatározásában, hogy az orvostudományt 
válassza hivatásául? 

– Teljesen átlagos gyereknek gondoltam 
magamat, sőt, kifejezetten eleven kiskölyök 
voltam. Minden érdekelt ugyanúgy, mint 
másokat, de talán engem jobban megfogott 
a templomban az orgonaszó és az Erkel 
Színház előadásai is, ahol már általános 
iskolás koromban sok operát hallgathattam. 
Ezek mindig nagy hatással voltak rám, ezért 
kezdtem zeneiskolába járni, zongorázni és 
a templomban a kántortól ellesni az orgo-
naszó titkát. Középiskolásként három-négy 
éven át már én orgonáltam a templomi 
esküvőkön. Hihetetlen erős volt bennem 
a zenei felfedezésvágy. Ezek vezettek oda, 
hogy megpróbáltam a zenei gondolataimat, 
érzéseimet a magam módján kifejezni. To-
vábbra is gyakran jártam az Erkel Színházba, 
sokszor a színfalak mögül néztem végig 
az előadásokat. Rengeteg kottát, zenekari 
partitúrát vásároltam, és ez a mai napig így 

van. A középiskolában a zenei sikerek nem 
voltak még jelentősek, igazából a debreceni 
egyetemi évek alatt az inspiráló légkör, illetve 
a támogató környezet hatására teljesedtek 
ki. Egyetemistaként magántanulmányokat 
folytattam Kovács Zoltánnál, majd Madarász 
Ivántól vehettem értéket adó zeneszerzés- 
órákat. Valójában a legtöbb zenemű az 
orvosegyetem elvégzése után született, a 
nagyobb ívű lehetőségek is azóta jöttek. 
EÉ: – Az Ön által vezetett Sebészeti Műtét-
tani Tanszéken az általános orvostan- és 
a fogorvostan-hallgatók elsajátíthatják a 
műtétekhez nélkülözhetetlen ismeretek elmé-
leti és gyakorlati alapjait, a beavatkozások 
indikációit, fajtáit, eszközeit… Nem olyan 
túl régen, 2000-ben végzett, mit tapasztal, 
sokban változott az Ön által tanultakhoz ké-
pest a mostani tananyag? Számos országban 
járt tanulmányutakon, az USA-ban, Kana-
dában… Mennyire tudják beépíteni a hazai 
műtéttani oktatásba a kinti eredményeket? 
Milyen gyorsan fejlődik ez a tudományág?

– A hallgatók elvégzik nálunk a kötelező 
tárgyakat, és ha érdeklődnek a manuális 
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szakmák iránt, visszajöhetnek a választható 
kreditekre, ahol nagyon sok lehetőségük 
van arra, hogy manualitásukat fejlesszék, 
és később ezek által is például jó sebész 
váljék belőlük. Megismerkednek a funda-
mentumokkal, a nélkülözhetetlen műtői 
viselkedés, a bemosakodás szabályaival, 
a vérzéscsillapítás lehetőségeivel, az élet-
mentő gége-, légcsőmetszés lépéseivel, a 
műszerfogásokkal... Ezeket mindenkinek 
tudnia kell. A sebészeti – divatos szót 
használva – „skill” képzés, azaz az operatív 
medicina szakmáinak manuális készségfej-
lesztése nálunk kezdődik. Az alapok csak-
nem változatlanok, ugyanakkor a klinikai 
sebészet elmúlt évtizedekben tapasztalt 
nagyütemű fejlődése új technikákat, új 
megközelítéseket is hozott. Még mindig 
sok a kihívás, a megválaszolatlan kérdés. 
Ezért folyamatosan változik, egyre bővül 
a tananyag is, hiszen nekünk egyszerre 
feladatunk az alapok, a tradíciók őrzése és 
az új felé való nyitottság, a nemzetközi, a 
hazai és a saját új kutatási eredményeink 
lehetőség szerinti beleillesztése. Bizonyos 
kórfolyamatok megismerése, megértése, 
valamilyen terápiás lehetőség kidolgozása, 
legyen az egy műtéttechnikai vagy más 
típusú eljárás, a betegbiztonság érdekében 
egyelőre nem nélkülözheti az élő szervezet-
ben való vizsgálatokat. Ezért az állatkísérle-
teknek nemcsak a kutatásban, az oktatásban 
is nagy jelentőségük van. Természetesen 
mindezt kizárólag indokolt esetben, a hazai 
és európai állatvédelmi szabályok betartása 
mellett lehet csak megtenni.
EÉ: – Termékeny alkotóként tartják számon, 
szerzői palettáján szerepelnek orgona- és 
zongoradarabok, szólóhangszeres, kama-
ra-, vonós- és szimfonikus zenekari művek, 
kórusművek és opera… Még orvostanhall-
gatóként jelent meg a rövidebb darabjait 
tartalmazó kazetta, „Mise a medikusokért” 
címmel, 25 évesen komponálta a „Sirályok 
a szabadság egén: Tisztelgés az 1956-os 
forradalom ifjúsága előtt” című szimfonikus 
költeményét, melyet 2000-ben nagy sikerrel 
adtak elő október 22-én, a köztelevíziók 
élőben közvetítették, azóta Pekingben is ve-
zényelte. A Debreceni Egyetem centenáriumi 
ünnepségére szimfonikus művel tisztelgett, 
amit a Csokonai Színházban mutattak 
be. Szülőhelye, Ercsi várossá avatására írt 
nyitánya a „himnuszukká” vált. A „Hazug 
románc” című operája az USA-ban díjat 
nyert, a Miskolci Operafesztivál nemzetközi 
zeneszerző versenyén megosztott I. díjat 
kapott. Mielőtt egy irodalmi alkotás létre-
jön, akár egy újságcikk is, általában gondos 

anyaggyűjtés előzi meg, hogy van ez egy 
zenei mű születésénél?

– Valóban gondos „anyaggyűjtés” kell, 
de itt gondolatok, érzelmek és értelmezé-
sek gyűjtéséről, ezek továbbgondolásáról, 
felépítéséről és transzformálásáról van szó. 
Minden zeneszerzőnek van egy eszköztára, 
hangzásvilága, talán stílusa, vannak pre-
ferenciái, olyan hangszerek, hangszercso-
portok vagy vokális elemek, amelyekben 
gondolkodni tud és otthonosan mozog. 
A zeneirodalom végtelen, szinte mindenre 
van példa. Ezekhez jön még az a plusz, amit 
néha ihletnek neveznek, az a hozzáadott ér-
ték, egy újabb szintje a munkának, ami még 
valósabbá és eredetivé teheti a zeneművet 
már az alkotási folyamatban is. Ilyenkor 
borzasztóan izgatott tud lenni az ember, 
csak az alkotóvágy, a tenni akarás számít.
EÉ: – Molnár Zsolt gordonkaművész a 
Professzori Klubban a bemutatásakor azt 
mondta Önről: „Németh Norbert élete 
csodálatos példája annak, hogy hogyan 
tud egymás mellett élni a tudomány és a 
művészet, szorosan egymáshoz tartoznak, és 
szent meggyőződésem, hogy a legmagasabb 
szinteken egybe is hajolnak.” Egyetért Ön 
a tanszékvezető úr kijelentésével? Hogyan 
tudja összeegyeztetni az orvosi hivatását a 
zeneszerzéssel, hiszen a kívülállók általában 
úgy gondolják, hogy ezek a mindennapokban 
más-más alkatot feltételeznek?

– Zavarba ejt, és igazából nem tudok rá 
válaszolni. Ilyenkor mindig magyarázkodni 
próbálok egy kicsit, s azt próbálom számba 
venni, hogy mi a közös nevező. Ha valaki 
elhivatott a kutatásban és az oktatásban, az 
teljes embert kíván, teljes életet lehet vele 
élni, mint ahogy a zene művelésével is. De 

úgy érzem már hosszú ideje, hogy bennem 
e kettősség nem gyengíti, inkább kiegé-
szíti egymást, hiszen egészen más jellegű 
energiákat igényelnek. Talán az a nagyon 
fontos kapocs, hogy a kutatómunkát és 
az alkotómunkát is a megismerni vágyás 
hajtja. Az értékek, érzések, titkok, folya-
matok megértése, az értékteremtés fontos. 
Mindkettő egyfajta kifejezésmód, szükséges 
hozzá a megfelelő eszköztár, kreativitás, 
szintetizáló képesség, elképzelés, vízió. Ezek 
nélkül egyik sem működik. 
EÉ: – A zeneszerzés, a kutatás, oktatás, tan-
székvezetés, a tucatnyi szakmai szervezeti 
tagság, megbízatás, külföldi szakfolyóiratok 
szerkesztő bizottságaiban, konferenciákon 
való részvétel, a rendszeres publikálás mellett 
marad-e szabadideje, és akkor mivel foglal-
kozik szívesen?

– A sokféle tevékenységnek, amit végzek, 
van egyfajta periodicitása. Van, amikor az 
oktatómunka intenzívebb, máskor a kutatás 
igényel több időt. A szervezeti tagságok sem 
jelentenek állandó elfoglaltságot. A zene-
szerzés is időszakaszos, gondolkodik rajta az 
ember, érlelődik benne, s egyszer csak előtör. 
Lehetőségek, felkészülés és kemény munka 
nélkül azonban nem értem volna el sikereket 
egyik területen sem, mint ahogy a családom 
támogatása nélkül sem. Nagy ajándék az 
élettől, hogy a feleségem megérti, „elnézi 
nekem” és támogat abban, hogy mindezt csi-
nálni tudjam. A 13 és 4 éves kislányainkkal 
mozgalmas, pezsgő családi élet van nálunk 
otthon, szívesen vagyunk együtt. Szeretjük 
a természetet, a kirándulásokat. Ha tehetem, 
esténként sétálgatok is egy kicsit, mert az sok 
szempontból megnyugtató.

Szegedi Magdolna
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A DE-ficit mostani írásában Szarvas Nikolett a költséghatékony zöldenergia-fogyasztás előretörését mutatja 
be a három nagy internetes cég példáján.

Megújuló óriások
Zöldenergia-befektetés világszerte

A piacok folyamatos bővülése, a technológiai költségek zuhanása 
és a károsanyag-kibocsátással szemben támasztott követelmények 
mindinkább a megújuló energiaforrások elengedhetetlen szerepét 
erősítik a globális energiamixben. A megújulókban rejlő lehetőségek 
kiaknázása céljából napjainkban egyre többen és többen fektetnek 
be a zöldenergia-termelésbe. A Frankfurt School és a UNEP (Az 
ENSZ Környezetvédelmi Programja) jelentése szerint 2014-ben 
ezen befektetések értéke – a mintegy 17%-os növekedéssel – közel 
270 billió dollárra rúgott, amiben domináns szerepe volt az szél- és 
napenergiába való befektetéseknek. 

A Fortune gazdasági hetilap listáján a száz legnagyobb árbevételű 
egyesült államokbeli vállalat kétharmada, illetve a Fortune által 
említett ötszáz cég közel fele tűzte ki célul a klímabarát energiafor-
rásokra történő átállást. Ezen vállalatok működtetése és fenntartása 
rendkívül költséges, így egyre több vállalat, különösen a nagy befo-
lyással rendelkező óriásvállalatok álltak át a tiszta, környezetbarát 
és költséghatékony zöldenergia fogyasztására. Az alábbi cikkben 
három közismert cég, a Facebook, az Apple és a Google példájáról 
olvashattok. 

Nagyvilági trendek
Az elmúlt évtizedekben a világ energiapiacán megfigyelhettünk 

egy rendkívül érdekes mechanizmust, amely nem más, mint a 
megújuló energiaforrások (napenergia, szélenergia, geotermikus 
energia, vízenergia, biomassza) hasznosításának rendkívül gyors 
elterjedése. A XX. században még gyerekcipőben járó technológia 
napjainkra olyan szintre fejlődött, amely számos országban mind 
a háztartások, mind a döntéshozók gondolkodásmódját képes 
volt megreformálni. A rohamos technológiai fejlődés, a nem meg-
újuló energiaforrások (szén, kőolaj, földgáz) kimerülése, illetve a 
nukleáris energiától való elpártolás mind hozzájárult ahhoz, hogy 
napjainkban egyre többen köteleződnek el a zöldenergia-termelés 
mellett. Annak ellenére, hogy a megújulók (különösen a nap- és 
szélenergia) ára nagyot zuhant az elmúlt években, a kezdeti beru-
házási költségek kihívást jelentenek számos országban. 

Világszerte több ország is lépéseket tett és tesz a mai napig annak 
érdekében, hogy megszüntesse a megújulók elterjedésének útjában 
álló akadályokat, gondoljunk csak Németországra, ahol a 2011-es 
fukushimai atomkatasztrófa után beszüntettek 7 atomerőművet, 
és egy 100%-ban megújulókon alapuló energiatermelési modellt 
valósítottak meg. Az ország példáján felbuzdulva és a zöldenergia 
jelentőségét felismerve számos ország állt át az új technológia 
elterjedésének ösztönzésére. Nem meglepő módon, az Egyesült 
Államokban is állami támogatásokkal segítik a megújuló energia-
források elterjedését. 

Facebook
Egy éves egyeztetés után a Facebook idén  nyáron bejelentette, 

hogy a legutóbbi üzleti megállapodása értelmében 100%-ban meg-
újuló energiával fedezi a legújabb texasi adatközpontja energiaellátá-

sát. A Citigroup Energyvel, az 
Alterra Power Corporation-
nel és a Starwood Energyvel 
társulva az internetóriás egy 
olyan projektet indított el, 
amely értelmében az említett három szolgáltató által üzemeltetett 
200 MW teljesítményű szélerőműben (mely csupán 90 mérföldre 
található a Facebook fortworthi központjától) előállított olcsó és 
környezetbarát szélenergiát vásárolja fel a  texasi adatközpontjának 
energiaellátásához. 

A helyszínválasztás elsőre ellentmondásosnak tűnhet sokak 
számára, ugyanis Texas közismerten az olaj hazája, azt azonban már 
kevesen tudják, hogy ebben az államban az energiapiac deregulált, 
ami azt jelenti, hogy a vállalatok szabadon választhatják meg, hogy 
kitől szerzik be a szükséges energiát, ellentétben más államokkal, 
ahol kénytelenek az állami monopóliummal rendelkező ellátók által 
termelt energiát hasznosítani. 

Az ilyen jellegű adatközpontok, mint a Facebook texasi adat-
központja, ráadásul rendkívül energiaigényesek, és a jövőben egyre 
nagyobb szükség lesz rájuk a bennük rejlő gazdasági növekedési 
lehetőségek miatt. A Facebook ezzel a lépésével még inkább 
hangsúlyozza a környezettudatosságot mint értéket, és ösztönözni 
kíván másokat is arra, hogy hasonló befektetésekkel támogassák a 
megújulók terjedését. 

Apple

 A technológiai óriásvállalat környezettudatos szemléletét jól 
mutatja, hogy 2012 óta az összes adatközpontja energiaellátását 
100%-ban, valamint a működéséhez szükséges energiának 87%-át 
tiszta, megújuló energiával fedezi világszerte. Ugyan az Apple el-
adásai évről évre nőnek, az egyébként is energiahatékonyra tervezett 
termékek szállítása során keletkező CO2-kibocsátás szintje 2011 óta 
folyamatosan csökken.

2015 februárjában az Apple bejelentette, hogy a klímaváltozás el-
leni küzdelem érdekében mintegy 850 millió dollár értékben (közel 
238 milliárd Ft) kíván napenergiát vásárolni egy, a Szilícium-völgy 
északi részén található naperőműtől, amely jelenleg egyértelműen 
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az iparág legnagyobb beruházásának tekinthető. A FirstSolar 
tulajdonában lévő létesítmény évi 130 MW elektromos árammal 
látná el 25 évig a vállalatot. 

Az óriás azonban nemcsak a saját hazájában, de a tengeren túl is 
hasonló koncepciót alkalmaz. Az üvegház hatású gázok kibocsátása 
terén élen járó ázsiai országban, Kínában lévő 19 irodáját és 24 
Apple üzletet is 40 MW napenergiával üzemeltetnek, aminek kö-
szönhetően előreláthatóan 20 millió tonna szén-dioxid-kibocsátását 
akadályozhatják meg 2020-ig.

Ez azonban csak a kezdet: további 200 MW beépítését tervezik, 
amellyel „megtisztíthatják” ellátási láncukat a károsanyag-kibocsá-
tástól, és közel 53 millió kínai háztartás energiaellátását fedezhetnék 
egy éven keresztül. 

Google

A  Google is felfedezte a megújuló energiában rejlő lehetősége-
ket, és egyre több „zöld” beruházási projektet indít. A technológiai 
óriásvállalat működtetése és fenntartása rendkívül energiaigényes, 
ezért a Google számára is kiemelt fontosságú, hogy megfelelő meny-
nyiségű energiára tegyen szert. Naponta emberek tömegei használ-
ják például a keresőszolgáltatását, és a keresett tartalmak mintegy 
elektronikus üzenetként futnak keresztül a Google-szervereken. Ez 
azonban óriási energiamennyiséget igényel, így kulcskérdéssé vált 
egy olyan megoldás keresése, amellyel ezt az energiaigényt fedezni 
tudják, ráadásul hosszú távon akár alacsonyabb költségekkel tudnak 
működni, valamint költségelőnyre tehetnek szert más vállalatokkal 
szemben. 

Jelenleg a vállalat tevékenységei 37%-át fedezi zöldenergiával, 
és 2025-ig háromszorosára kívánják növelni hasonló jellegű vá-
sárlásaikat. 2015-ig hat jelentős egyezményt írtak alá különböző 
energiaellátókkal, közel 2,5 billió dollárral hozzájárulva leginkább 
a szél- és napenergia hasznosítására irányuló projektekhez. 

A Google-nél kiemelten fontos szerepet kap az a szemlélet, 
miszerint nemcsak azért invesztálnak jelentős összegeket az 
iparágba, hogy a vállalat energiaigényét kielégítse, hanem azért 
is, hogy a lakosság minél szélesebb rétege juthasson zöldener-
giához, és tevékenységeik az Apple-höz hasonlóan példaként és 
ösztönzőként szolgáljanak mások számára, ezzel hangsúlyozva a 
környezettudatosságot. Ez a szemlélet hatotta át a Google-nek azt 
a 2015 elején bejelentett döntését is, miszerint további 300 millió 
dollárral járul hozzá a SolarCity által megvalósított lakossági 
napenergia-projektekhez, amely értelmében további háztartások 
számára havidíj ellenében szerelik fel a napelemeket a fogyasztók 
házára az USA 15 államában. Ezáltal egyre több és több háztartás 
juthat hozzá zöldenergiához és csökkenthetik a villamos energiára 
fordított kiadásaikat. 

Ahogy az Apple Kínában, úgy a Google is más kontinensen is 
érvényesíteni kívánja befektetési ambícióit. Idén ősszel jelentették 
be legújabb beruházásukat, mégpedig nem is akárhová: egy kenyai 
szélfarm létesítésébe, amely Afrika legnagyobb szélfarmjának 
ígérkezik. Az úgynevezett „Lake TurkanaWindPower Project” 
mintegy 1400 GWh-s teljesítményre lesz majd képes, amivel Kenya 
energiaszükségletének 15%-át tudná fedezni. 

Hogyan valósulhat mindez meg?
Sokakban merülhet fel a kérdés, hogy mégis hogyan valósulhat-

nak meg ilyen nagymértékű beruházások, mit láttak meg ezek az 
óriás cégek, aminek hatására bevételük jelentős részét a megújuló 
energiaforrásokba kívánják fektetni? És milyen piaci környezet 
kell mindehhez? 

Az első és legfontosabb ok, hogy az elmúlt években a megújuló 
energia, különösen a nap- és szélenergia ára óriásit zuhant. Az 
Egyesült Államokban a szélenergia kilowattóránkénti ára 2008-ban 
még 7 centbe került, 2015-ben már csupán 3 centbe. A napenergia 
is hasonló csökkenést mutat, a 2005-ös 15 cent/kWh napjainkra 
harmadára csökkent, 2015-ben mindössze 5 centbe kerül a nap-
energia az USA-ban. 

A növekedést ráadásul olyan egyéb tényezők is biztosítják a jövő-
ben, mint például a károsanyag-kibocsátást csökkentő kormányzati 
döntések. Amennyiben ez az állami szabályozás megvalósul az 
Államokban, az jelentős emelkedést eredményezhet a gáz árában, 
így még inkább megéri majd zöldenergiára váltani.   

Sokat számít az is, hogy az USA-ban állami ösztönzők segítik a 
megújuló energiaforrások terjedését, és érdekeltté teszik a vállala-
tokat és a fogyasztókat is a váltásban. Ilyen ösztönző az úgynevezett 
„ProductionTax Credit” (PTC) is, amely pénzügyi támogatást (2,3 
cent/kWh az első 10 évre) biztosít a szél-és napenergia termelő 
vállalatoknak is. A PTC hatékonysága nem vitatható, az Egyesült 
Államok szélenergia termelési költségei 40%-ot zuhantak az elmúlt 
három évben. Bár a PTC 2013 végén lejárt, rövidtávon folyama-
tosan meghosszabbítják, így egyelőre még mindig támogatásban 
részesülnek az energiatermelők. Egyesek a PTC hosszú távú meg-
hosszabbítását szorgalmazzák, hiszen jelentős stabilitást hozna az 
ország energiapiaca számára. 

Eközben Magyarországon…
A cikket olvasva elgondolkozhatunk, hogy ha a zöldenergiába 

való beruházás ilyen előnyökkel járhat, és még az olyan óriásvál-
lalatok, mint a Google, Apple, Facebook is elköteleződött az ügy 
mellett, akkor Magyarországon miért nem látunk erre irányuló 
törekvéseket tömegesen? A válasz mögött számos indok húzódik 
meg, azonban az egyik legfontosabb. hogy hazánkban nem igazán 
jellemző a megújuló energiaforrások állami támogatása. Szélfarmok 
létesítésére például már 2006 óta nem adtak ki engedélyt, a legutolsó 
szélfarm teljesítménye is csupán 32.000 háztartás energiaellátását 
fedezi, amely nem csak világszinten, de még Európában is ala-
csonynak számít más államokhoz képest. A napenergia termelés 
ösztönzésére sincs jelentős tervezet jelenleg, ráadásul a napelemekre 
kivetett környezetvédelmi termékdíj még inkább csökkenti sokak 
szemében a megújulók népszerűségét. Egyelőre tehát a jelenlegi 
paksi atomerőmű, a jövőbeli Paks II által termelt nukleáris ener-
giából, valamint fosszilis energiahordozókból nyert energiával 
fedezzük majd a magyar lakosság energiaigényét. 

Szarvas Nikolett
DEX Műhely
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A Debreceni Egyetem gondozásában készült el A magyar 
labdarúgás története című ötkötetes könyvsorozat, me-
lyet december elsején mutattak be Felcsúton.

– A Debreceni Egyetem úgy nyúlt a labdarúgáshoz, ahogy ed-
dig egyik felsőoktatási intézmény sem az országban – jelentette ki 
Szöllősi György, a Puskás Intézet igazgatója A magyar labdarúgás 
története című könyvsorozat bemutatóján, a Pancho Arénában.

Az igazgató kifejtette: a Debreceni Egyetem egy fantasztikus 
partner a küldetésünkhöz, hogy bemutassuk, miként lehet tudo-
mányos igényességgel foglalkozni a labdarúgással.

Bács Zoltán, a kötetek szerkesztője, a Debreceni Egyetem kan-
cellára elmondta: tananyagfejlesztés kapcsán merült fel az ötlet, 
hogy egy hagyományos tankönyv kiadása helyett dolgozzák fel a 
hazai labdarúgás teljes történetét.

– Az öt kötetben mintegy 3700 oldalon, több mint 4000 fotóval 
mutatják be a szerzők – Dénes Tamás, Sándor Mihály és B. Bába 

Hiánypótló mű a labdarúgásról
Éva – a hazai futball történetét az 1890-es évektől 2015-ig. 2016-
ban egy új korszak kezdődik a magyar labdarúgásban, mivel a 
válogatott kijutott az Európa-bajnokságra, de az már egy új kötet 
témája lesz – fogalmazott Bács Zoltán.

A kancellár hozzátette, hogy a Debreceni Egyetem kutatási és 
képzési portfóliójában egyre meghatározóbb helyet foglal el a sport-
tudomány, s a most bemutatott könyvsorozat is kitűnően példázza 
a sport interdiszciplinaritását, hiszen bölcsészet- és sporttudományi 
szakemberek működtek együtt a munka során.

B. Bába Éva kifejtette, hogy a könyvsorozat évtizedes gyűjtés 
eredménye, hiszen a felhasznált archív cikkek jelentős része ma-
gángyűjteményekből került elő, ezek nagy segítséget jelentettek a 
kor szellemének megidézésében.

Dénes Tamás eddigi szerzői pályája csúcsának nevezte a mű-
vet, amely kiválóan bemutatja, hogy a labdarúgás milyen szoros 
kapcsolatban van a társadalommal és a kultúrával. A társszerző 
szerint az első két kötet megírása jelentette a legnehezebb feladatot, 
hiszen ez a korszak még kevésbé volt feltárva, ugyanakkor a teljes 
történet feldolgozásával egy nemzetközi szinten is kiemelkedő 
sorozat jött létre.

Sándor Mihály az egyedülálló címergyűjteményre és a kötetek 
gazdag képanyagára hívta fel a figyelmet: szinte minden oldalra jut 
egy fotó, soha nem látott felvételek kerültek elő a magángyűjtők 
archívumaiból.

A könyvbemutató végén Bács Zoltán és a szerzők egy-egy so-
rozatot adtak a Puskás Intézet könyvtárának. 

A kötetek kereskedelmi forgalomban egyelőre nem kaphatók, 
valamikor a jövő év elején kerülhetnek a könyvesboltok polcaira.

unideb.hu – TPL
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Csoportgyőztesként tért haza a Nemzetközi Egyetemi 
Kosárlabda Liga grúziai selejtezőtornájáról a Debreceni 
Egyetem férfi kosárlabdacsapata, mely többek között a 
házigazdákat is felülmúlta a november eleji háromnapos 
viadal során.

Tavaly még mindössze nyolc együttes adta le nevezését az eu-
rópai felsőoktatási intézmények számára kiírt nemzetközi kosár-
labda-bajnokságra, ahol akkor a Debreceni Egyetem férfi alakulata 
az előkelő negyedik helyen végzett. Az idei évben azonban már 
tizenhat gárda kvalifikálta magát a tornára, melyeket négy csoportba 
osztották a szervezők. Az NB I/B-s DEAC-ra épülő együttesünk a 
’D’ jelű kvartettbe nyert besorolást a hazai környezetben versenyző 
Grúziai Műszaki Egyetem, az előző szezonból ismerős Moszkvai 
Állami Egyetem, valamint a szintén orosz Ukhtha Állami Műszaki 
Egyetem mellett. Dr. Nagy Ágoston tanítványai a grúzok ellen kezd-
ték meg szereplésüket, s nem várt módon hamar tetemes hátrányba 

Első hely Tbilisziben! 
is kerültek. Szerencsére fiataljainknak sikerült kimászniuk a gödör-
ből, s egy remek hajrát produkálva, végül 69-61-re megnyerték a 
találkozót. A második összecsapásra az orosz fővárosból érkezett 
ellenfél, méghozzá az a gárda, melyet a tavalyi kiírásban már sikerült 
legyőznünk 81-68 arányban. A mostani találkozó kissé szorosabbra 
alakult hiszen ezúttal 79-74-re tudtunk diadalmaskodni egy remek 
első félidei játéknak köszönhetően. Harmadik, egyben utolsó 
grúziai fellépése alkalmával Nagy Botondék az ukhthai intézmény 
fiataljaival nézhettek farkasszemet. A meccsnek a mieink a csoport 
első helyéről, míg riválisunk az utolsó pozícióból futhatott neki, ám 
ez mit sem látszott a pályán. A bajnokság színvonalát jellemzi, hogy 
a már biztos kieső komiföldi gárda megszorongatta, mi több, meg 
is verte kosarasainkat 92-91 arányban, ám így is a debreceni srácok 
örülhettek jobban a végső dudaszó pillanatában, hiszen a vereségtől 
függetlenül csoportelsőként, míg ellenfelük negyedikként zárta a 
tbiliszi selejtezőtornát.

K.M

A Debreceni Sportcentrum is csatlakozott a Debreceni 
Karitatív Testület „Kék vödör” akciójához, a Kft. által 
üzemeltetett Sportuszodában és Jégcsarnokban várják a 
felajánlásokat november 27-től december 15-ig.

A sportcentrum hívó szavára azonnal a kezdeményezés mellé 
álltak a város első osztályú sportszervezetei, úgymint a DVSC-TEVA 
labdarúgó-, a DVSC-TVP női kézilabda-, a Debreceni Vízilabda 
Klub póló-, a Debreceni Hoki Klub jégkorong- és a DEAC Kamilla 
Gyógyfürdő kosárlabdacsapata.

A Debreceni Karitatív Testület és a Sportcentrum által gyűjtött és 
a támogatók által felajánlott adományokat a rászoruló családoknak 
a testület tagszervezetei, illetve a Debrecen Megyei Jogú Város Csa-
ládsegítő és Gyermekjóléti Szolgálata, valamint a Debrecen Megyei 
Jogú Város Gyermekvédelmi Intézményének munkatársai fogják 
átadni – a tervek szerint többek között neves sportolók jelenlétében. 
Az akciót Debrecen Megyei Jogú Város Önkormányzata 1 millió 
forinttal segíti.

Az adománygyűjtést a Debreceni Karitatív Testület tagszerve-
zetei által delegált önkéntesek végzik a Kossuth téren felállított 
„ADDTOVÁBB”-házikóban, december 7-től december 23-ig. 
Munkanapokon 16 órától 19 óráig, szombaton és vasárnap 10 
órától 19 óráig várják a felajánlásokat. A gyűjtés ideje alatt – na-
ponta 17 órától – minden tagszervezet egy órányi lehetőséget kap 
a bemutatkozásra, illetve színpadi programokkal ajándékozzák 
meg az arra járókat.

A Debreceni Sportuszoda (4028 Debrecen, Zákány u. 4.) és a 
Debreceni Jégcsarnok (4031 Debrecen, Derék u. 33.) nyitvatartási 
időben várja a felajánlásokat.

Az önkormányzat megkeresése nyomán a város mecénásai 
sorra jelentkeznek segítő szándékkal. Az adománygyűjtő akcióhoz 
a vállalkozások köréből már csatlakozott támogatóként a Gara 
Cukrászda, a Baromfiudvar 2002 Kft., az Épker Service Zrt., az NI 
Hungary Kft., a DH-Szerviz Kft., a Tranzit-Ker Kereskedelmi Zrt., 

Példaértékű összefogás! 

az Auchan, a TS Alpok Kft., valamint a Bazár-Parking 2000 Kft., s 
további támogatók jelentkezése is várható.

A kék vödrökbe elsősorban az alábbi adományokat várják: cukor, 
étolaj, margarin, rizs, húskonzerv, májkrém, kakaó, tea, édesség, 
szaloncukor, fűszer, sporteszközök.
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Csak a DEAC!
Lezárult a 2015/16-os labdarúgó bajnokságok őszi fel-
vonása, így ideje visszatekinteni az elmúlt hetek törté-
néseire, átnézni, hogy hányadik helyen is zártak egyes 
csapataink. Nagypályás focistáink mellett természete-
sen futsalos együtteseink teljesítményét is górcső alá 
vesszük, hiszen ők még javában küzdenek a minél jobb 
pozíció eléréséért.

Valószínűleg bánhatják megye I-es futballistáink, hogy épp 
most fejeződött be számukra a szezon, hiszen az utóbbi hetekben 
újra a régi önmagát idézte Sáfár László alakulata. Legutóbbi három 
meccsükből kettőt megnyertek, míg egyen vereséget szenvedtek 
Kincses Dánielék, utóbbit a 14. játéknapon, az akkori listave-
zető Nyíradony otthonában könyvelhették 3-1 arányban. A két 
győztesen megvívott találkozó egyaránt magabiztosan, már-már 
osztálykülönbséget feltételezően született, ugyanis a Hajdúdorog 
ellen 7-0-ra, míg a Püspökladány ellen 13-1-re diadalmaskodtak 
hazai pályán legjobbjaink. A kezdeti nehézségek, s a végén mutatott 
biztató játék  alapján a 11. helyről várhatják a tavaszi folytatást 
Révai Zoltánék, hátrányuk öt pont a mezőny közepén tanyázó 
Nagyhegyessel szemben.

Az élről várhatja a 2016-os évet a megye II. északi csoportjában 
szereplő DASE, amely legutóbbi két összecsapásán is imponáló 
fölénnyel tudott három pontot szerezni. Az utolsó előtti játék-
napon az akkor még a harmadik helyen tündöklő Vámospércset 
küldték haza egy 6-1-es győzelemmel Varga Viktorék, majd egy 
héttel később az otthon mindenkire veszélyes Fülöp ellen arattak 
7-0-s győzelmet. Legutóbbi volt fiataljaink tizenkettedik győzelme 
a szezonban, 38 szerzett pontjukkal, valamint a kimagaslónak szá-
mító 72-14-es gólkülönbségükkel vezetik a bajnokságot. Pöszmet 
Tibor gárdájának előnye négy pont első számú üldözőjével, az 
Ebesi S.B.K.E.-vel szemben, mellyel tavasszal idegenben mérkőzhet 
majd. Mindezek mellett megérdemli a külön elismerést az együttes 
csapatkapitánya, Takács Tamás, aki húsz találatával vezeti a mes-
terlövészek versenyét a ligában.

Bronzérmes pozícióból vonulhat téli szünetre a megye II. déli 
csoportjában vitézkedő DEAC II., mely a végjátékban ugyan botlott 
egyszer, ám így is nagyszerű őszt tudhat maga mögött. Zsinórban 
megnyert hét meccs után utazhatott Katona László legénysége az 
Ebes KKSE otthonába, ahol minden igyekezetük ellenére nem jött 

nekik össze az újabb pontszerzés. Már 
az első tíz percben kétgólos hát-
rányba kerültek labdarúgóink, s ezt 
egészen a meccs végéig nem sike-
rült ledolgozniuk, így végül 3-1-es 
vereséget szenvedtek. Ezt követően 
a stabil középcsapatnak számító 
Nagyrábé PSK látogatott a Dóczy József 
utcába, s térhetett haza egy 8-3-as vereséget 
követően. Magi Lászlóék már az első játékrész végére háromgólos 
előnyt értek el, melyre a folytatásban is rá tudtak tenni egy lapáttal, 
így ilyen arányban is megérdemelten győztek. Fél távnál 31 pontot 
gyűjtve a tabella harmadik helyét foglalja el DEAC II., hátránya 
hét pont a listavezető Kabával szemben.

Két vereség, egy döntetlen az elmúlt időszak mérlege férfi 
futsalosainknál, akik a tavalyi évhez hasonlóan, most is az NB 
II. keleti csoportjából próbálnak 
visszajutni a legmagasabb osztályba. 
A csapat pechszériája Gyömrőn kez-
dődött, a Maglód TC otthonában, 
ahol kétgólos vezetés után kapott 
ki Zsuponyó Levente alakulata 
3-2 arányban. Ezt követően hazai 
pályán kellet fejet hajtaniuk Bagi 
Tamáséknak a Mezei-Vill FC II. 
előtt, hiszen vezetésünk megszerzése 
után ezúttal sem bírta a meccs végét 
csapatunk, végül 2-1 arányban a 
berettyóújfaluiak örülhettek. A két 
kudarccal végződő találkozó után 
Gödöllőn bizonyíthattak kispá-
lyásaink, ám ezúttal sem jött össze 
számukra a győzelem, hiszen az 
előző találkozókhoz hasonlóan ez-
úttal is végig irányították a meccset, 
mi több, mindvégig vezettek is, de a 
végjátékban ismét „elfogytak”, így riválisunk 8-8-as döntetlenre 
tudta menteni az összecsapást. Férfi futsalosaink ezzel hetedik-
ként várhatják a soron következő mérkőzésüket, hét pontra a már 
dobogós Szeged mögött.

Végül a női futsal NB I-ben szereplő gárdánkról is ejtsünk 
pár szót, akik a tavalyi másodosztályú bajnoki címük után idén 
már a legjobbak közt bontogathatják szárnyaikat. Sólyom Attila 
tanítványai két meccset vívtak a közelmúltban, sajnos mindany-
nyiszor negatív végkimenetellel. Először a válogatott játékosokkal 
teletűzdelt Hajdúböszörmény otthonában szenvedtek 8-2-es 
vereséget, majd a szintén élcsapatnak számító DVTK-Vénusz 
vendégeként maradtak alul 5-4 arányban. Azt már a hat lejátszott 
mérkőzés után látni, hogy idén nem a bajnoki cím, sokkal inkább 
a középmezőny elérése lehet a reális cél hölgyeink számára, 
akik négy szerzett pontjukkal jelenleg a táblázat hetedik helyét 
foglalják el a kilenccsapatos mezőnyben. Szurkoljunk hát nekik 
is a folytatásban!

Kovács Miklós
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EÉ: – Országos szinten is példátlan az az 
együttműködés, amely évek óta fennáll a 
Debreceni Egyetem és a Debreceni Labdarú-
gó Akadémia között, ez mostanra egy ilyen 
horderejű sportszakmai programban is testet 
öltött. Mióta tart ez a szoros együttműködés?

– Mindenekelőtt szeretném megköszön-
ni a Debreceni Egyetem támogatását, hiszen 
ez a rendezvénysorozat nem jöhetett volna 
létre az intézmény segítsége nélkül. A jó kap-

„Már most sok hasznos 
dolgot sikerült beépíteni…”

csolat egyébként az akadémia megalapítása 
óta töretlen, mivel az egyetem is tulajdo-
nolja a DLA-t, ráadásul a Balásházy János 
Szakközépiskola, ahol fiatal labdarúgóink 
is tanulnak, laknak, az egyetem fenntartása 
alá tartozik. Mindezek mellett korábban is 
volt rá példa, hogy egyetemista játékosaink 
segítséget kaptak az intézménytől tanrend-
jük összeállításában, illetve tanulmányi 
ösztöndíjak formájában. Újabban pedig 
már középiskolás korú futballistáinkat is 
támogatja az intézmény, hiszen a tanulási 
nehézségekkel küzdő sportolóinkat korre-
petálják, felkészítik a DE hallgatói.
EÉ: – Mi volt az első gondolata, mikor meg-
tudta, hogy egy ilyen volumenű futballszak-
mai programsorozatot terveznek? 

– Mikor megtudtam, hogy mi van ké-
szülőben, csak arra tudtam gondolni, hogy 
ez egy nagyszerű kezdeményezés, hiszen a 
futball napról napra változik, muszáj lépést 
tartani a többi nemzettel. S mint tudjuk, 
minden országnak, edzőnek megvan a saját 
futballfilozófiája, stílusa, melyeket hallva mi, 
magyarok is sokat profitálhatunk.
EÉ: – Ön Magyarország egyik legsikeresebb 
klubedzője az utóbbi évtizedek fényében, 
mégis „szorgalmas diák” módjára hallgatta 

végig az előadásokat. Mi újat hallott, mi az, 
ami akár Önnek is újdonságként hatott az 
elhangzottakból?

– Eddig is tudtuk, hogy a gondolkodás, 
valamint a figyelem fejlesztése fontos eleme 
a játéknak, de az előadások során még in-
kább bebizonyosodott, hogy ez az a terület, 
melyre talán fokozottabban figyelnünk 
kell a későbbiek során, egészen a legkisebb 
korosztályoktól kezdve. Fontos megjegyezni 
azt is, hogy a taktikai cél kell hogy a kiindu-
lópontja legyen egy-egy edzésnek, illetve 
képzési struktúrának. Ezenfelül a fiatalokkal 
való bánásmód, mint például a hibajavítás is 
nagyhangsúlyt kapott az előadásokon, így 
ebben a témában is sok újat hallottunk. Már 
most sok hasznos dolgot sikerült beépíteni a 
képzési rendszerünkbe, amelyek, reméljük, 
hamarosan az eredményekben is visszakö-
szönnek majd a pályán. 
EÉ: – Egy rövid, kétórás összegzést az 
egyetemisták is hallhattak az előadóktól a 
saját futballfilozófiájukról. Mit gondol, miért 
lehet hasznos, ha a nagyközönség is hozzájut 
az efféle ismeretekhez?

– Sokan leegyszerűsítik a futballt, mond-
ván, 22 ember szaladgál egy labdát kerget-
ve, de ez nem ennyire egyszerű. Ezeken 
az előadásokon láthatták a fiatalok, hogy 
mennyire összetett dolog egy együttes 
játékának megszervezése, a gondolkodó 
labdarúgók kinevelése. Mivel hazánkban 
is a legnépszerűbb sport a labdarúgás, így 
nem árt, ha a közvélemény is jól informált 
a játékot illetően.
EÉ: – Ha jól gondolom, ezek után sincs 
megállás, tavasztól újabb előadók érkeznek 
a cívisvárosba szerte Európából. Tudhatjuk 
már, hogy mely edzők megjelenésére számít-
hatunk?

– Egyelőre nem alakult ki a pontos tavaszi 
menetrend, így nem is árulnék el többet 
ezzel kapcsolatban. De bízunk benne, hogy 
folytatódni fog ez a remek kezdeményezés.

Kovács Miklós

Lezárult az első fejezet a Debreceni Futballegyetem életében, hiszen Maurizio 
Viscidi személyében az utolsó sportszakember is megtartotta előadását, el-
mondta labdarúgással kapcsolatos elképzeléseit a hazai futballtársadalomnak. 
A kilenc héten át tartó programsorozatról, a labdarúgás és a Debreceni Egye-
tem kapcsolatáról a Debreceni Labdarúgó Akadémia ügyvezető igazgatóját, a 
DVSC-t Bajnokok Ligája csoportkörbe repítő Herczeg Andrást kérdeztük.
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